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 جامعه  مسئولان وزارت بهداشت طى دو سه ماه اخير و به دنبال موضوع تحريم 
و نوسانات ارزى بارها بحث كمبود تجهيزات پزشكى را رد كرده و مدعى شده اند 
كه در اين زمينه كمبودى وجود ندارد و اگر كم و كسرى هست به صورت موردى 
اســت. به عنوان نمونه دكتر ايرج حريرچى قائم مقام و سخنگوى اين وزارتخانه 

گفته بود در حال حاضر حدود 270 هزار قلم ...

ارز تجهيزات پزشكى كجا هرز مى رود؟

سيگنال هاى مثبت بازار وكارشناسان به تصميم هاى شوراى عالى هماهنگى اقتصادى سران قوا

چرخش قيمت در بازار ارز و سكه 

 اخبار  معاون اول قوه قضائيه با اشــاره 
به محكوميت 35 نفر در دادگاه هاى ويژه 
گفت: سه نفر به اعدام و 32 نفر به حبس 
محكوم شدند. غلامحسين محسنى اژه اى 
ظهر ديروز در جمع خبرنگاران اســتان 
زنجان اظهار كرد: درباره مبارزه با مفسدان 

اقتصادى نخستين خبر اين است كه در 
دادگاه هاى ويژه اى كه در تهران تشكيل 
شده اســت؛ 35 نفر محكوم شدند كه از 
اين تعداد ســه نفر به عنوان مفسد فى 
الارض به اعدام محكوم شــدند كه البته 
حكم آن ها غير قطعى است و اگر ديوان 

عالى كشور تأييد كند؛ اجرايى خواهد شد.
وى افزود: اما در دادگاه بدوى اين ســه 
نفر محكوم به اعدام شدند؛ ولى بقيه نيز 
محكوم به حبس شدند؛ البته ممكن است 
انفصال و رد مال نيز داشته باشند. معاون 
اول قــوه قضائيه گفت: برخى از آن ها به 

20 ســال و 10 و يا 12 سال و پايين تر 
محكوم شده اند. وى با اشاره به اينكه ما 
از همكارى مردم نهايت تشكر را داريم و 
اميدواريم اين همكارى در راستاى معرفى 
افراد ادامه داشته باشد، افزود: اگر كسانى 

مى خواهند...

 ............ صفحه 4

مجلس درصورت عدم تحقق 
وعده هاى دولت دست به كار مى شود

وعده توزيع 
نخستين 

سبد حمايتى كالا 
تا آخر مهر

 سخنگوى قوه  قضائيه از نتايج اوليه دادگاه اخلالگران اقتصادى خبر داد 
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تقدير رئالى ها  از نماد مقاومت فلسطين 
 ورزش  قهرمان فصل گذشته ليگ قهرمانان اروپا از پيراهن شماره 9 كهكشانى ها به عهدالتميمى رسيد

دختر جوانى كه به خاطر ايستادن مقابل يكى از سربازان 
رژيم اشغالگر قدس به نماد مقاومت فلسطينى ها تبديل 
شد، استقبال كرد. به نقل از نشريه ماركا، باشگاه رئال 

مادريد در ورزشگاه سانتياگو برنابئو از «عهد تميمى»، 
دختر نوجوانى كه در سن 16 سالگى به خاطر سيلى 
زدن به يك سرباز اسرائيلى در ماه دسامبر سال 2017  

 ............ صفحه 13به هشت ماه حبس محكوم و...

 ............ صفحه 2

بى پولى، تلويزيون را 
تبليغاتچى اشرافيت كرده است نوجوان نويسى جدى گرفته نمى شودبزرگداشت بانو فرنگيس

15 1414
نوجوان نويسى جدى گرفته نمى شود

ريشه يابى تبليغات مصرف گرا در گفت وگو با دكتر سيد مجيد حسينى پس از انتشار تقريظ رهبرى بر كتاب «فرنگيس» نويسنده و راوى 

آن با ايشان ديدار كردند
گفت و گو با داوود غفارزادگان

نويسنده سرشناس كودك و نوجوان به بهانه سالروز تولدش
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دانشجويان با تجمع در 
مقابل مجلس، به آخرين 

لايحه خود تحريمى 
اعتراض كردند

FATF راه حل 
مشكل نيست 
بخشى از خود 

مشكل است
 اخبار  مجلس به لحظه آزمون تاريخى 
خود در مورد آخرين لايحه از مجموعه 
چهارگانه مورد مطالبــه كارگروه اقدام 
مالى(FATF) از دولت حسن روحانى 
نزديك مى شــود. بررسى لايحه الحاق 
ايران به كنوانســيون مبــارزه با تأمين 
مالى تروريســم(CFT) اگر چه ديروز 
در دستور كار جلسه علنى مجلس قرار 
داشــت و انتظار مى رفت تا به بحث و 
بررسى و رأى  نمايندگان گذاشته شود 
اما در نهايت بررسى آن به جلسه آينده 
مجلس موكول شد. همزمان با برگزارى 
صحن علنى مجلس دانشــجويان نيز 
در اعتــراض بــه طرح لايحــه چهارم
FATF يــا همــان CFT در مقابــل 
مجلس تجمع كردنــد. اگرچه به درازا 
كشيدن جلسه سؤال نمايندگان تبريز 
و اروميه از وزير علوم درباره گســترش 
بى رويــه دانشــگاه ها در ظاهر به دليل 
ضيق وقت و موكول شدن بررسى اين 
لايحه به جلســه آينده مجلس بود، اما 
تجمع گسترده نمايندگان تشكل هاى 
دانشجويى در مخالفت با عضويت ايران 
در اين كنوانسيون و جلسه فراكسيون 
نمايندگان ولايى و تأكيد آن ها بر لزوم 
رد اين لايحه نيز گمانه هايى را در مورد 

sn ............ صفحه 2تعويق بررسى آن...
n :
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:امام صادق
اگر مردم حقوق 

خويش را ادا 
مى كردند، به خير 

مى زيستند. 
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اخبار روزنامـه صبـح ايـران

هرجا ضربه خورده ايم به خاطر فاصله گرفتن از قانون اساسى بود   مهر: عباسعلى كدخدايى، عضو حقوقدان و سخنگوى شوراى نگهبان، با انتشار مطلبى در صفحه شخصى خود در توييتر نوشت: قانون 
اساسى در هر كشورى محور وحدت، همبستگى و انسجام ملى است. در طول اين سال ها هرجا ضربه خورده ايم به دليل فاصله گرفتن از اين ميثاق ملى بوده است. عدول از قانون اساسى راهكار اصلاح نيست، بلكه 

عاملى است براى عقبگرد و هرج و مرج. نه تنها موجب همبستگى نيست، بلكه به گسست مى انجامد».

a k h b a r @ q u d s o n l i n e . i r

 سياست/ آرش خليل خانه  مجلس به 
لحظه آزمــون تاريخى خود در مورد آخرين 
لايحه از مجموعــه چهارگانه مورد مطالبه 
كارگروه اقدام مالى(FATF) از دولت حسن 
روحانى نزديك مى شود. بررسى لايحه الحاق 
ايران به كنوانســيون مبارزه با تأمين مالى 
تروريســم(CFT) اگر چه ديروز در دستور 
كار جلسه علنى مجلس قرار داشت و انتظار 
مى رفت تا به بحث و بررسى و رأى  نمايندگان 
گذاشــته شــود اما در نهايت بررسى آن به 

جلسه آينده مجلس موكول شد.
همزمان با برگــزارى صحن علنى مجلس 
دانشــجويان نيز در اعتراض به طرح لايحه 
چهــارمFATF يا همــان CFT در مقابل 

مجلس تجمع كردند.
اگرچه به درازا كشــيدن جلســه ســؤال 
نمايندگان تبريز و اروميه از وزير علوم درباره 
گسترش بى رويه دانشگاه ها در ظاهر به دليل 
ضيق وقت و موكول شدن بررسى اين لايحه 
به جلسه آينده مجلس بود، اما تجمع گسترده 
نمايندگان تشكل هاى دانشجويى در مخالفت 
بــا عضويــت ايــران در اين 
كنوانسيون و جلسه فراكسيون 
نماينــدگان ولايــى و تأكيد 
آن ها بر لزوم رد اين لايحه نيز 
گمانه هايى را در مورد تعويق 
بررســى آن تا جلسه روز سه 

شنبه به ذهن متبادر مى كند.
بويــژه در شــرايطى كه على 
لاريجانى رئيــس مجلس در 
روند بررســى و تصويب لوايح 
چهارقلو دولــت در عمل به 
پلن FATF همراهى  اكشن 
خود را با حســن روحانى نشان داده و هفته 
گذشته نيز با ارجاع دو لايحه از اين مجموعه 
به مجمع تشــخيص، توجيــه بى اعتنايى 
كميسيون هاى تخصصى مجلس به ايرادات 
مجمع و انداختن تــوپ در زمين اين نهاد 
عالى در پى هموار كردن مسير تكميل اين 
خواسته دولت و FATF بوده است، به نظر 
مى رسد هيئت رئيسه مجلس مايل است تا 
بررسى اين آخرين لايحه در فضايى آرام تر و 
با فاصله از تجمعات اعتراضى داخل و خارج 
از مجلس صورت گيرد. اين اقدامات لاريجانى 

با واكنش هاى متعددى از سوى نمايندگان 
و چهره هاى اصولگرا مواجه شــده اســت از 
جمله محمد دهقان كه در توييتى به تلاش 
لاريجانى براى تصويب «FATF» در مجلس 
واكنش نشــان داده و آن را تعجب برانگيز 
خواند. نصراالله پژمانفــر هم در گفت  وگو با 
قدس از توافق رئيس مجلس و رئيس جمهور 
و دست پخت مشترك آن ها در مورد تصويب 

لوايح چهارگانه دولت انتقاد كرد. 

 اتمام حجت فراكسيون ولايى
اما در حالى كه فراكســيون اميد و جريان 
اصلاح  طلبى در مجلس با وجود مشكلات 
و اختلاف هاى اخير خود با دولت روحانى 
موافقت خود را با تصويب لوايح چهارگانه 
مرتبط بــا FATF از پيــش اعلام كرده 
و بر تصويــب آخرين لايحــه نيز تأكيد 
دارند و نشــانه هاى توافق ميان فراكسيون 
مستقلين، طيف نزديك به رئيس مجلس 
با اصلاح  طلبان در اين زمينه نيز پر رنگ تر 
شده است، فراكسيون اكثريت اصولگرايان 
يعنى فراكســيون نماينــدگان ولايى بار 
ديگر در نشســت ديروز خود به تأكيد بر 
مخالفتشان با تصويب لايحه الحاق ايران به 
كنوانسيون مبارزه با تأمين مالى تروريسم 
(CFT) اصرار كردند. ابوالفضل حسن بيگى 
عضو اين فراكســيون در تشريح نشست 
مذكور با بيان اينكه به اعتقاد بيشتر اعضاى 
فراكسيون نمايندگان ولايى، اگر امروز در 
شــرايطى قرار داشتيم كه آمريكا از برجام 

خارج نشده بود، مى توانستيم نسبت به لغو 
 (FATF) تحريم ها، همزمان بــا الحاق به
و (CFT) اميدوار باشيم، اظهارداشت: در 
شرايط فعلى كه آمريكا از برجام خارج شده، 
تحريم هاى ثانويه اين كشور عليه ملت ايران، 
در اولويت بيشترى قرار مى  گيرد، بنابراين با 
الحاق به اين كنوانسيون ها نيز، تحريم ها لغو 
نخواهد شد. عضو كميسيون امنيت ملى 
و سياســت خارجى مجلس افزود: اعضاى 
فراكسيون نمايندگان ولايى معتقدند كه 
پيوستن ايران به كنوانســيون(CFT) و 
بعد از آن (FATF) مى تواند خلاف منافع 
ملى باشد، زيرا تمامى عملكردهاى بانكى 
كشور تحت نظارت آمريكايى ها و غربى ها 
قرار مى گيرد و از طرفى مانع لغو تحريم ها 
نيز نمى شود. سيد حسين نقوى سخنگوى 
اين فراكسيون هم گفت: نظر اعضا بر اين 
بود كه حل مشــكلات اقتصادى ربطى به 
كنوانسيون مبارزه با تأمين مالى تروريسم 
ندارد و تنها محدوديت ها را براى كشــور 

افزايش خواهد داد.

 حلقه انسانى گرد بهارستان
CFT در مخالفت با 

همزمــان بــا اين موضــوع ديــروز ميدان 
بهارستان نيز شاهد تجمع اعتراضى و حلقه 
انسانى نمايندگان تشكل هاى دانشجويى و 
دانشجويان دانشــگاه هاى مختلف پايتخت 
در مخالفت با تصويب لايحه الحاق ايران به 

كنوانسيونCFT بود.

دانشجويان حاضر در اين تجمع با در دست 
داشتن دست نوشــته هاى نظير «اين است 
شعار ملت FATF خيانت»، «FATF خود 
تحريمى»، «FATF راه حل مشكلات نيست، 
بخشى از مشكلات است» و شعارهايى نظير 
 FATF هيهات من الذله»، «شعار همه ملت»
خيانت» از نمايندگان درخواست كردند با عدم 
رأى به تصويب لوايح FATF، مانع خطرات 

احتمالى پيوستن به اين معاهده شوند.
اين تجمع كه به عنوان اعتراض مســالمت 
آميز دانشــجويان برگزار شــد بــا حضور و 
همراهى پنج تن از نماينــدگان اصولگرا از 
جمله حجت الاسلام سالك و محمد دهقان 
نايب رئيس و عضو هيئت رئيسه فراكسيون 
نمايندگان ولايى، حجت الاسلام پژمانفر و 
كريمى قدوســى و نمايندگان مردم مشهد 
و احد آزاديخواه عضو كميســيون فرهنگى 
مجلس در جمع دانشجويان مقابل ساختمان 

مجلس ادامه يافت.
دانشــجويان همچنين تومــار اعتراضى كه 
توسط مردم و دانشجويان دانشگاه هاى تهران 
و ديگر نقاط كشور به امضا رسيده بود را به 

نمايندگان تقديم كردند.

 جلسات غيرعلنى براى هيچ
نمايندگان مجلس پيش از جلسه علنى ديروز 
خود براى ساعتى تشكيل جلسه غيرعلنى 
دادند تا درباره بحران ها و مســائل اقتصادى 
كشــور كه اين روزها نارضايتى گســترده 
مردم را سبب شده و بررسى عملكرد دولت 
به شور بنشينند. اين جلسه هم اما به روال 
جلسات گذشــته به دليل نداشتن دستور و 
پيشنهاد مشخص بدون خروجى مشخص و 
ملموسى به پايان رسيد جز آنكه به پيشنهاد 
على لاريجانى نمايندگان مقرر كردن از اين 
پس بدون ارائه طرح و پيشنهادى مشخص 
از سوى كميسيون ها يا نمايندگان براى حل 
مسائل جلســات غيرعلنى تشكيل نشود تا 
وقت و هزينه مجلس هدر نرود. محمد جواد 
ابطحى هم ديــروز از اعتراض نمايندگان به 
دستوركارهاى غيرعملى و بى ربط مجلس 
با وضعيت اقتصادى كشور و البته نبود عزم 
جدى در كابينه براى حل اين مشكلات، در 

اين جلسه خبر داد.

دانشجويان با تجمع در مقابل مجلس، به آخرين لايحه خود تحريمى اعتراض كردند

FATF راه حل مشكل نيست بخشى از خود مشكل است

  مى گوينــد در آلمان يك روز كه قيمت شــير افزايش يافته مردم آن قدر 
شــير نخريدند تا توليد كننده با عذرخواهى قيمت محصول را به نرخ گذشته 
برگرداند، اما ما با احتكار خانگى آب به آســياب دشــمن مى ريزيم. واقعاً به 

مسلمانى ما بايد ترديد كرد. 9150002087
   از دادستان كل كشور تقاضا دارم به جريان دستمزد كى روش ورود پيدا 
كند. مگر ايشان براى فوتبال مملكت چه كار خاصى انجام داده و يا مى خواهد 

انجام دهد كه اين قدر به بودنش افتخار مى كنند. 9150002287
  فكــر نمى كنيد پخش اين همــه فيلم هاى جنايى، آدم كشــى، دزدى و 
پول شــويى از تلويزيون، قباحت اين جنايــات را از بين برده و اين گناهان و 
قانون شــكنى ها را امور عادى و معمولى جلــوه داده و افزايش وقوع آن ها را 

سبب مى شود؟ 9350008828
  اقشــار آســيب پذير جامعه ايران علاوه بر كارگران فصلى و بازنشستگان، 
طلاب و نظاميان را نيز در بر مى گيرد كه بيشــترين فشار اقتصادى و سياسى 
بر عليه آن هاست؛ همان ها كه وظيفه سنگين امنيت معنوى و عمومى كشور 

نيز بردوششان است. 9360006158
  بانك ها با ترفند پرداخت وام با ســود 2 درصد با سوءاستفاده از نقدينگى 
مردم دنبال ســودهاى كلان در بازار ارز، طلا و مســتقلات هستند. مسئولان 
نيز با ســكوت خودشــان تن به رضايت پايمال شــدن حقوق مردم داده اند. 

9150007215
  بهترين روش واگذارى تيم هاى پرطرفدار استقلال و پرسپوليس به بخش 
خصوصى واگذارى آن ها به صورت سهام تعاونى است تا به سرنوشت ابومسلم 

دچار نشوند. 9150008280
  صعود دلار ناشى از مشاوره هاى سيف، سياست زنگنه و آمار دروغ نوبخت 

است. 9150007315
  در ابتــداى دولت يازدهم از آقاى زنگنه به عنوان يكى از مهره هاى اصلى 
تيم اقتصادى كابينه ياد مى شد. اين هم نتيجه ايده آل به نفع پنج درصدى ها 

و دومليتى ها نه پابرهنه ها و عموم ! 9150008219
  به نظر مى رسد با توجه به حاكميت دولتى كه حامى اقشار مرفه و بى درد 
است تكليف قانون دوتابعيتى ها تا1400 مسكوت خواهد ماند. 9150007225
   اى مســئولان، محتكران، گران فروشان و ديگر كسانى كه با اقدامات خود 
گرانى را به وجود آورديد، اگر مسلمان هستيد كه شك بايد كرد در مسلمانى 

شما، چطور مى خواهيد جواب خون شهدا را بدهيد. 9150007015
 fatf چرا اين قدر دولــت و حاميانش در مجلس به دنبال تصويب لايحه  
هســتند؟ مگر در مقابل تصويب اين لايحه قرار اســت چه امتيازى بگيرند؟ 
آيا همانطــور كه در برجام امتياز گرفتند، مى خواهند امتياز بگيرند؟ چرا اين 
قدر بــى تدبيرى؟ آيا فكر مى كنند كه با تصويب اين لايحه تمام مشــكلات 
حل مى شــود، همانطور كه فكر مى كردند كه با توافق هسته اى و برجام تمام 

مشكلات حل مى شود كه البته چنين نشد و بدتر هم شد! 9150000233
   با وجود اين تورم بالا و دستمزد كم تنها غصه براى قشر كارگر باقى مانده 
بود كه آن هم آقاى روحانى در ســخنرانى خــود گفت كه غصه هم نخوريم. 

9330000368

چه كسى مى داند 
خودروسازها چه مى كنند؟

معاون حمل و نقل و ترافيك شــهردارى 
تهــران فرموده انــد: «از حــدود 80 هزار 
مراجعــه خودروهاى نو زير چهار ســال، 
نزديك به 55 درصد آن ها در معاينه فنى 
برتر رد شــده و موفق به دريافت برگه آن 
نشــدند». نمى دانم در مواجهه با اين خبر 
بخندم يا گريه كنم. براســتى كه حكايت 
خودروسازى در اين مملكت حكايتى است 
پر از آب چشم. ما با كره اى ها خودروسازى 
را شروع كرديم و امروز آن ها كجا هستند 
و ما كجا. با تأسف در تمام دولت هاى پس 
از انقلاب هــم با بهانه حمايــت از توليد 
داخلى و ايجاد اشــتغال، سياســت حفظ 
اين خودروسازى ها را، آن هم به هر قيمت 

ممكن، ادامه داده اند.
برادران من! مسئولان ارشد نظام جمهورى 
اســلامى ايران! فهميدن ايــن معادله اصلاً 
سخت نيســت. شما 40 ســال است يك 
صنعت را با چنگ و دندان حمايت مى كنيد. 
تمام ملت را از بهتريــن توليدات خودروى 
جهان با وضع گمركات كمرشــكن محروم 
كرده ايد و مجبورشان كرده ايد تا همان پول 
را بدهنــد و در عوض خودروهاى ناامن و پر 
ايراد داخلى را بخرند. در واقع كارى كرده ايد 
تا مردم شما مجبور باشند كالايى را كه مثلاً 
در بازار جهانــى 1000 دلار ارزش دارد، با 
سلام و صلوات 5000 دلار بخرند و تازه براى 
همان هم كلى ثبت نام و نوبت و كاغذ بازى 
گذاشــتيد. در نهايت هم محصولى به آن ها 
تحويل شده كه در ساده ترين تصادف ها جان 
و مالشــان را بر باد داده و شــاهد اين همه 
تلفات جاده اى هولناك هستيم. اكنون هم 
كه اين آمار گوياى همه چيز است. چرا اجازه 
مى دهيد تا اين حــد به مردم در خريد اين 

ابوطياره ها ستم شود؟
مســئولان و گماشــتگان خود شــما در 
بخش هــاى مربوط اذعان مى كنند كه 55 
درصد ايــن خودروها نمى توانند در همان 
بدو توليــد آزمايش هاى ســاده ايمنى و 
كيفيــت را بگذرانند. آيا اين كم فروشــى 
آشــكار و دزدى از ملتــى نيســت كه به 
ســبب قوانين غلط گمركى هيچ چاره اى 
جز خريد همين توليدات آشــغال ندارد؟ 
چــرا با ملــت ايــن كار را مى كنيد؟ اگر 
اســتناد شــما به حمايت از توليد داخلى 
و حفظ اشــتغال است، آيا متوجه هستيد 
كه ايــن حمايت و ايجاد اشــتغال به چه 
قيمتى براى مردم تمام مى شود؟ و سؤال 
مهم تر اينكه چرا سوگلى شما فقط صنايع 
خودروســازى اســت؟ مگر در حوزه هاى 
ديگر توليد داخلى كه اشــتغال زايى آن ها 
بسيار بيشتر از صنايع خودروسازى است، 
ما كم مشــكل داريم، چرا در آنجا صداى 
شــما در نمى آيد؟ به طور مثال در بخش 
كشــاورزى ده ها برابر ايــن صنعت توليد 
داخلــى و نيروى كار داريم. چطور اســت 
كــه اين بخش را به امان خــدا رها كرده 
و اما صنعت خودروســازى شده است نور 

چشمى همه مديران نظام!
مســئولان محترم! هر ايرانى كه به خاطر 
سياســت گذارى غلط شما يك پرايد را به 
قيمت يــك اتومبيل چنديــن برابر بهتر 
از آن و ايمن تــر از آن در بــازار جهانى، 
در داخل كشــور مى خرد و ســپس با زن 
و فرزنــدش به ســبب ناايمن بــودن آن 
در جاده هاى كشــور تصــادف مى كند و 
مى ميــرد، خون او و زن و فرزندش بر ذمه 
شماســت. ده ها سال است بهترين پول را 
از مردم مى گيريد و بدترين محصول را به 
آن ها مى دهيد. اگر بنا به پيشرفت بود اين 
صنايع نظير آنچه در كره رخ داد طى اين 
همه سال پيشــرفت مى كرد. حالا كه جز 
زيــان براى مردم ندارنــد آن ها را تعطيل 
كنيــد يا چاره اى براى جــان و مال مردم 

بينديشيد.

خبر

صداى مردم   

يادداشت روز

كدام حرف سياست پيشگان را باور كنيم؟!
ضرب المثل كســى كه مى خواهد از جوى آب رد شود اما پايش خيس نشود، امروز در 
مورد برخى از چهره هاى سياسى مجلس در ارتباط با لوايح چهارگانه دولت كه به منظور 

بسترسازى عضويت كشور در FATF ارائه شده، صدق مى كند.
حشمت االله فلاحت پيشه، رئيس كميسيون امنيت ملى و سياست خارجى مجلس ديروز 
در نطق ميان دستور خود در صحن پارلمان گفت كه «كسانى كه خود را پشت صحنه 

قايم كرده اند، مى خواهند تصميم در خصوص FATF را به گردن مجلس بيندازند».
وى با بيان اينكه هنوز موضوعى تحت عنوان FATF در مجلس مطرح نشــده است و 
آنچه كه وجود دارد چهار لايحه اســت، افزود: دو لايحه در حوزه اصلاح قانون داخلى و 
دو لايحه كنوانســيون خارجى. اگر ايران اين لوايح را تصويب كند، آن موقع بهانه ها يا 
توصيه هاى 41گانه FATF كنار مى رود. وى به رئيس مجلس پيشنهاد داد در جريان 
تصويب آخرين لايحه مرتبط با FATF از نمايندگان دولت، شوراى عالى امنيت ملى، 
بانك مركزى و مجمع تشخيص خواسته شود تا در مجلس حضور يافته و درباره كارگروه 
اقدام مالى صحبت كنند تا نمايندگان به نتيجه برسند كه پذيرش FATF به نفع كشور 

هست يا نه و بعد هم در حضور مردم رأيى شفاف بدهند.
بخش اول سخنان رئيس كميسيون امنيت ملى مجلس منطقى و البته موضوعى است 
كه مخالفان و منتقدان FATF هم بارها نسبت به آن و عواقبش هشدار داده اند. اينكه 
مجلس نبايد زير بار تصويب اين لوايح چهارگانه دولت كه به خواست FATF و ذيل 41 
دستورعمل اين كارگروه ارائه شده، برود؛ زيرا در نهايت تصويب يا رد آن ها تصميمى است 

كه با مجلس است و مسئوليت آن هم بر گردن نمايندگان خواهد بود.
در آينده دولت ولو آنكه پيشــنهاد دهنده اين لوايح بوده، وقتى كشور با مشكلات و 
تحريم ها و فشارها و مطالبه هاى بين المللى و خارجى روبه رو شود، نخواهد گفت كه 
عامل عضويت كشــور در اين كنوانسيون ها و تدوين لوايح بوده، بلكه خواهد گفت 
اين اتفاق تصميم و رأى مجلس بوده اســت. اما به ظاهر رئيس كميسيون امنيت 
ملى مجلس فراموش كرده است كه چند هفته پيش، ايشان يكى از كسانى بود كه 
در مقابل اعتراض نمايندگان اصولگرا به بى اعتنايى طيفى از مجلســى ها نسبت به 
ديدگاه مقام معظم رهبرى در مورد كنوانسيون هاى بين المللى دست پخت كشورهاى 
استعمارى و پس از آنكه على لاريجانى رئيس مجلس با وجود صراحت كلام معظم له 
تأكيد داشــت كه بايد در اين زمينه از رهبرى كسب تكليف و استمزاج كند!، آقاى 
فلاحت پيشه خود يكى از كسانى بود كه مدعى شد «بعد از چندبار رد و بدل شدن 
نامه با دفتر مقام معظم رهبرى در رابطه با FATF در نهايت ايشان تصميم گيرى 
درباره لوايح مرتبط با گروه ويژه اقدام مالى را به مجلس و دولت سپرده اند».  رئيس 
كميسيون امنيت ملى در تشبيهى عجيب FATF را به فيفاى بانك ها تشبيه كرده و 
افزوده بود: «معتقديم فضاى فكرى مديران كشور و مردم را بايد در چنين شرايطى به 

فضاى تصميم گيران بويژه كميسيون امنيت ملى نزديك كرد».
ايشان البته اين را هم گفته بود كه به عقيده او نبايد اين لوايح را به طور كامل پذيرفت و 
بايد حق تحفظ را در آن ها اعمال كرد. حق تحفظى كه حقوقدان ها البته اعتبار و امكان 
آن را نفى مى كنند. حالا معلوم نيست چه اتفاقى رخ داده كه رئيس كميسيون امنيت 
ملى مجلس به يكباره در مورد نيت افراد پشت پرده كه مى خواهند تصويب FATF را 
به گردن مجلس بيندازند، نگران شــده است!. و بايد گفت اين موضع گيرى يا ناشى از 
سرگردانى است، يا تغيير موضع و يا باز كردن مفرى براى شانه خالى كردن از مسئوليت 
در آينده! زيرا آقاى فلاحت پيشــه هنوز هم بر اين باور اســت كه پس از تصويب لوايح 
چهارگانه دولت، مجلس مى تواند درباره پذيرش FATF تصميم بگيرد. اما ســؤال اين 
اســت كه وقتى 41 توصيه FATF به دولت به مدد تصويب لوايح مذكور اجرايى شده 
و به تعبير خود ايشان بهانه هاى FATF گرفته شود، چه ما عضو اين كارگروه بشويم و 
چه نشويم تفاوت در چيست؟ مهم اجراى دستورعمل هايى است كه مجلس در پذيرش 

آن ها خود را سهيم كرده است.

گزارش «يورو نيوز» از «تورقوزآباد»:
نتانياهو را سر كار گذاشته اند!

فارس: خبرنگار يك شــبكه خبرى اروپايى، نظرات مردم محلى را درباره ادعاى جديد 
نخست  وزير صهيونيستى مبنى بر وجود انبار هسته اى درنزديك تهران جويا شد.

در پى ادعاى «بنيامين نتانياهو» در سخنرانى مجمع عمومى سازمان ملل متحد مبنى بر 
وجود يك انبار مرتبط با برنامه هسته اى در «تورقوزآباد» در حومه تهران، خبرنگار شبكه 
«يورو نيوز» به محلى كه نتانياهو نشــان داده رفته و با بازديد از اين ساختمان با اهالى 
اين منطقه گفت  وگو كرده اســت. خبرنگار اين شبكه ابتدا تأكيد مى كند كه بر خلاف 
تأسيسات هسته اى، اين ساختمان هيچ حفاظت خاصى ندارد و تنها اقدام حفاظتى درباره 
آن، مانند هر ساختمان تجارى و شركت ديگرى در اين منطقه، نصب دوربين است. وى 
همچنين مى گويد نگهبان اين مجموعه از اينكه بعد از حرف هاى نتانياهو خبرنگاران مدام 
سراغ اين ساختمان مى آيند، كلافه شده است. يورونيوز درباره واكنش اهالى اين منطقه 
به اظهارات نتانياهو، نوشته است: «همسايگان اين انبار از ادعاهاى نتانياهو جا خورده بودند 
و آن را غيرقابل باور مى دانستند. آن ها گفتند كه نخست  وزير صهيونيستى به احتمال 
زياد فريب خورده است.» يكى از مصاحبه  شوندگان كه مالك يك قاليشويى نزديك اين 
ساختمان است، درباره اين مجموعه مى گويد: «بابا جان، يك نفر [نتانياهو را] گذاشته سر 
كار. خودتان هم اينجا را مشاهده كنيد، [مى بينيد] هيچى اينجا نيست. آب ندارند بخورند 
اينجا، غيرممكنه چنين چيزى اينجا درست كنند. سازمان آب يك ماه پيش آمده آب 

اينجا را قطع كرده. چطور مى شود اينجا اتم درست كرد؟»

نصراالله پژمانفر 
از توافق رئيس 
مجلس و رئيس 
جمهور و دست 
پخت مشترك 
آن ها در مورد 
تصويب لوايح 
چهارگانه دولت 
انتقاد كرد

بــــــــرش

شماره پيامك: 30004567

سخنگوى قوه  قضائيه از نتايج اوليه دادگاه اخلالگران اقتصادى خبر داد

3 اعدام و 32 حبس حكم مفسدان اقتصادى

خبر

 تسنيم   معاون اول قوه قضائيه با اشاره به محكوميت 35 نفر 
در دادگاه هاى ويژه گفت: سه نفر به اعدام و 32 نفر به حبس 

محكوم شدند.
غلامحســين محســنى اژه اى ظهر ديروز در جمع خبرنگاران 
اســتان زنجان اظهار كرد: درباره مبارزه با مفســدان اقتصادى 

نخستين خبر اين است كه در دادگاه هاى ويژه اى كه در تهران 
تشــكيل شده است؛ 35 نفر محكوم شدند كه از اين تعداد سه 
نفر به عنوان مفسد فى الارض به اعدام محكوم شدند كه البته 
حكم آن ها غير قطعى است و اگر ديوان عالى كشور تأييد كند؛ 

اجرايى خواهد شد.
وى افزود: اما در دادگاه بدوى اين سه نفر محكوم به اعدام شدند؛ 
ولى بقيه نيز محكوم به حبس شدند؛ البته ممكن است انفصال 

و رد مال نيز داشته باشند.
معاون اول قوه قضائيه گفت: برخى از آن ها به 20 سال و 10 و 

يا 12 سال و پايين تر محكوم شده اند.
وى با اشاره به اينكه ما از همكارى مردم نهايت تشكر را داريم 
و اميدواريم اين همكارى در راســتاى معرفى افراد ادامه داشته 
باشد، افزود: اگر كســانى مى خواهند نام آن ها محفوظ بماند؛ 

محفوظ مى ماند و از آن ها حمايت خواهد شد.
محســنى اژه اى با اشــاره به اينكه در اين شرايطى كه دشمن 

تلاش دارد به زعم باطل خودش فضاى جامعه را ملتهب كند؛ 
مطمئن باشد كه دولت به ميزان مورد نياز مردم كالاهاى اساسى 
وارد و ذخيره كرده است و جاى نگرانى نيست، گفت: از همين 
رو از مردم نيز استدعا داريم كه به اندازه نياز خود خريد كنند؛ 
در صورتى كه دشمن غير از اين تبليغ كرده و مردم را تشويق 
مى كند كه بيش از حد نياز خود خريد كنند. ســخنگوى قوه 
قضائيه با اشاره به اينكه امروز كسانى هستند كه در بخش حمل 
و نقل فعاليت دارند و خدمت رســانى مى كننــد؛ افزود: در اين 
بين افرادى به تحريك دشــمن در امر نقل و انتقال خلل ايجاد 
مى كنند؛ كسانى كه اين اقدامات را انجام مى دهند، بويژه كسانى 
كه كاميونــداران را تهديد كرده و يــا از تردد آن ها جلوگيرى 
مى كنند؛ بدانند كه مجازات ســختى در انتظار آن هاست. وى 
گفت: البته در اين باره به همه دادســتان ها تأكيد شــده كه با 
كمك نيروى انتظامى در دســتگيرى افرادى كه از اين طريق 

اخلال و تهديد ايجاد مى كنند، اغماض نكنند.

 محمدجواد ظريف:
تهران در حال دستيابى به 

توافقى نفتى با اروپاست
ايسنا: وزيرخارجه كشورمان اعلام كرد: ايران به 
بســتن قرارداد نفتى جديد با كشورهاى اروپايى 
نزديك شــده اســت. به گزارش نيويورك تايمز، 
محمد جواد ظريف در جمع خبرنگاران اعلام كرد: 
تهران با وجود تحريم هاى آمريكا، در حال دستيابى 

به توافقى نفتى با كشورهاى اروپايى است.
وى همچنين در اين گفت  وگوى يك ســاعته با 
خبرنگاران درباره مسائل ديگرى از جمله «سيستم 
مالــى جديد اتحاديه اروپا بــراى كمك به ايران» 
سخن گفت. وى بيان كرد: اين سيستم براى ماست 

تا نفتمان را به فروش برسانيم و پيشرفت كنيم.
وزيرخارجه كشــورمان همچنين اشاره كرد كه 
پــس از انعقاد برجام در ســال 2015 و مطابق با 
قطعنامه هاى سازمان ملل، تمامى كشورها از حق 
مشروع براى داد وستد با ايران برخوردار هستند. 
وى در ادامه به خبرنــگاران اعلام كرد كه علاقه 

چندانى به انعقاد قرارداد جديدى با آمريكا ندارد.
وى در انتهاى گفت  وگوى خود اعلام كرد كه در 
صحبت هايش با جان كرى، وزيرخارجه پيشــين 
آمريكا، پيامى ســاده نهفته اســت. او بيان كرد: 
او (كرى) ما را براى ماندن در توافق (هســته اى) 

ترغيب كرد.

فارس: دســتيار و مشاور عالى فرماندهى معظم 
كل قوا با بيان اينكه بايد درمقابل دشمنان وحدت 
در تصميم گيرى راهبردى داشته باشيم، گفت: 
برخى آمريكا را دشــمن نمى دانند، ولى آمريكا 
واقعاً دشــمن ملت ايران اســت. سردار سرلشكر 
ســيد يحيى صفوى كه به دعوت سازمان انرژى 
اتمى در اين ســازمان حاضر و با موضوع «تجارب 
جنگ، راهنمايى براى اقتصاد مقاومتى و عبور از 
شرايط فعلى و رسيدن به شرايط مطلوب» به ايراد 
ســخنرانى پرداخت، با اشاره به ضرورت استفاده 
از ديپلماسى اقتصادى و سياسى و نگاه به شرق 
جهان، افزود: نبايد تنها به كشــورهاى 1+4 نگاه 
كرد، 15 كشور همســايه ما ظرفيت هاى بسيار 
خوبى در ديپلماسى اقتصادى و سياسى هستند، 
همان گونه كه مقام معظم رهبرى فرمودند كه نگاه 
ما به جاى غرب بايد به شرق باشد، مى بايست براى 
مقابله با تحريم ها ديپلماسى اقتصادى و سياسى 
خود را در توسعه روابط با كشورهاى بلوك شرق 
قرار دهيم. وى گفت: در شرق جهان قدرت بزرگ 
در قرن 21 روسيه، چين و هند خواهند بود و ما 
بايد روابط مان را با آن ها حفظ كرده و توسعه دهيم 

و عضو دائم سازمان همكارى شانگهاى شويم.

فــارس: رئيس جمهــور آمريــكا در جمع 
هوادارانش در ويرجينياى غربى در سخنانى 
كه حاكى از تحقير دوباره حكام ســعودى از 
سوى وى بود، گفت، به ملك سلمان، پادشاه 
عربســتان ســعودى گفته اســت مشخص 
آمريكا سرنوشتشان  بدون حمايت  نيســت 

چه مى شود.
«دونالد ترامپ»، با اشاره به گفت وگوى تلفنى 
ديروزش با «ملك سلمان»، گفت: «عربستان 
سعودى را دوست دارم. گفت وگويى طولانى 
با پادشاه سلمان داشتم. به او گفتم، پادشاه! 
شما چندين تريليون پول داريد. بدون ما چه 
كسى مى داند [برايتان] چه اتفاقى مى افتد؟ 
شايد نمى توانيد آن هواپيماها را نگاه داريد. 
مى دانيد چرا؟ چون بــه آن ها حمله خواهد 
شد.» وى اضافه كرد: «با ما، آن ها كاملاً ايمن 
هســتند، ولى ما چيزى كه بايد به دســت 
بياوريم را به دســت نمى آوريم. ما از ارتش 
آن هــا حمايت مالى مى كنيــم. گفتم بگذار 
يك سؤال بپرسم: چرا ما داريم به ارتش اين 
كشورهاى بســيار ثروتمند كمك مالى ارائه 

مى دهيم؟

فــارس: اكبر رنجبــرزاده، عضــو هيئت 
رئيســه مجلس در جلســه علنــى ديروز 
مجلس نامه نمايندگان خطاب به حســن 
روحانــى رئيــس جمهــور، در حمايت از 
كاميونداران را كــه تاكنون به 153 امضا 

رسيده، قرائت كرد.
در بخشــى از ايــن نامه آمده اســت: در 
اولويت امروز كشــور، حل  شــرايطى كه 
مشــكلات اقتصــادى اســت، آمادگــى، 
هماهنگى و انســجام فرماندهان و مديران 
دلســوز جبهه اقتصادى كشور مى تواند ما 
را از موانــع پيش رو عبــور دهد.در اين 
راســتا عدم ســاماندهى و رفع مشكلات 
بر  افزون  بــا جمعيتى  كاميونداران  صنف 
400 هــزار نفر در روزهــاى اخير، حمل 
و نقل ســوخت و كالا را در كشور مختل 
كــرده، در صورتى كه با تدبيــر به موقع 
مى توان جلوى اين گونه مســائل را گرفت 

و مانع نارضايتى شد.
رانندگان وســايل حمل  به حق  مطالبات 
و نقــل ســنگين بين شــهرى بايد مورد 

حمايت جدى قرار گيرد.

رئيس دفتر رئيس جمهور: 
قيمت ارز كاهش مى يابد

تسنيم: محمود واعظى، در برنامه تلويزيونى 
«نگاه يك» با اشــاره به اقدامــات دولت براى 
سر و ســامان دادن به اوضاع اقتصادى كشور، 
اظهارداشت: قيمت فعلى ارز قابل قبول نيست و 

قيمت ارز كاهش مى يابد.
رئيــس دفتــر رئيس جمهور درباره مســائل 
اقتصادى خاطرنشان كرد: فشار فعلى دشمن بر 
مسئله ارز است. در حال حاضر عربستان، امارات 
و آمريــكا بازارى در هرات، دوبى و ســليمانيه 
درســت كردند تا قيمت ارز را در اين بازار بالا 
ببرند و ايــن افزايش قيمت بر بازار ايران تأثير 
بگذارد. بايد تعامل جدى بين توليدكنندگان، 
كسبه، دولت و همچنين مردم به وجود بيايد 
تا از اين دورانى كه فشــار اقتصادى وجود دارد 
در اين دو ماه عبور كنيم. وظيفه دولت، صدا و 
سيما و رسانه هاست كه مسائلى را براى مردم 
بازگو كرده تا شايعات جايى باز نكنند و مردم به 

اندازه نياز خود خريدارى كنند.

سرلشكر صفوى:در نامه اى به رئيس جمهورتحقير مجدد سعودى هاتوسط ترامپ
به «سلمان» گفتم معلوم نيست 

بدون ما چه اتفاقى برايتان  بيفتد
 153 نماينده خواستار حمايت 

دولت از كاميونداران شدند
برخى در كشور آمريكا را 

دشمن نمى دانند

چهره خبر

annota�on@qudsonline.ir

مشت بر سندان

محمدحسين جعفريان

annota�on@qudsonline.ir
آرش خليل خانه

خبــــــر
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روزنامـه صبـح ايـرانآستان

خدمات رسانى به 567 هزار بيمار توسط مؤسسه درمانى آستان قدس رضوى  آستان: مديرعامل مؤسسه درمانى آستان قدس رضوى گفت: 567 هزار بيمار زائر و مجاور در طول نيمه نخست سال 
جارى از خدمات درمانى بخش هاى گوناگون دارالشفاى امام(ع) و همچنين پايگاه هاى اورژانس مستقر در اماكن متبركه حرم مطهر رضوى بهره مند شدند. ناصر سرگلزايى افزود: بخش هاى پزشكان عمومى، تزريقات و 

كلينيك پزشكان متخصص دارالشفاى امام(ع) به ترتيب با 159 هزار، 136 هزار و 56 هزار بيمار، بيشترين تعداد مراجعان اين مركز درمانى را در اين مدت داشته است.

a s t a n @ q u d s o n l i n e . i r به طور متوسط د  ر هر روز
آستان قد  س رضوى 200 زائر را اسكان رايگان شبانه مى د  هد  

آستان: رئيس اد  اره انتظامات حريم 
رضوى از ارائه خد  مت اسكان شبانه 
رايگان به زائرانى كه محل اســكان 
براى مانــد  ن د  ر مشــهد   را ند  ارند  ، 
خبــر د  اد  . رمضان غلامــى، رئيس 
اد  اره انتظامات حريم رضوى د  ر اين 
باره اظهار كرد  : طرح اســكان شبانه 
زائران از 9 تيرماه امسال توسط اد  اره 

انتظامات حريم رضوى آغاز شد  ه است و د  ر اين طرح به طور ميانگين روزانه 200 نفر 
از افراد  ى كه محل اسكانى براى ماند  ن د  ر مشهد   ند  ارند  ، شناسايى و پذيرش مى شوند  .

وى با بيان اينكه از تيرســال جارى تاكنون 7700 زائر د  ر اين طرح اســكان د  اد  ه 
شد  ه اند  ، گفت: افراد   نيازمند   اسكان توسط كارشناسان اد  اره انتظامات حريم رضوى از 
ساعت 10 تا 14 شناسايى مى شوند   و با د  ريافت معرفى نامه اى از كارشناس توسط 
وسايل نقليه به محل اسكان منتقل مى شوند  . غلامى بيان كرد  : ميهمانسراى محل 
اســكان شبانه زائران د  ر طبقه فوقانى پايانه مسافربرى امام رضا(ع) و د  اراى 10 اتاق 
بود  ه كه هر اتاق 40 نفر ظرفيت و د  ر مجموع اين ميهمانسرا ظرفيت اسكان شبانه 
400 نفر را د  اراست. ملحفه، د  مپايى و كمد   از جمله امكاناتى است كه علاوه بر محل 
خواب به زائران د  ر اين ميهمانسرا ارائه مى شود  . وى افزود:  زائران پس از صرف صبحانه 

مى توانند   تا ساعت 11 روز بعد   از خد  مات ارائه شد  ه اسكان استفاد  ه كنند  . 
وى با بيان اينكه خد  مت اسكان به صورت خانواد  گى ارائه نمى شود   و به صورت تفكيك 
شد  ه به بانوان و آقايان اسكان د  اد  ه مى شود  ،  گفت: از ابتد  اى تيرماه 7775 نفر د  ر طرح 
اسكان شبانه زائران پذيرش شد  ه اند   كه 682 نفر زير پنج سال و 7093 نفر بزرگسال 
بود  ه اند  .  غلامى اد  امه د  اد  : هر روز معرفى نامه مجزايى به زائران شناسايى شد  ه ارائه 
مى شود  ، اسكان شبانه تا حد  اكثر سه روز قابل تمد  يد   است. زائران به د  لايل خاص يا 

ابتلا به بيمارى مى توانند   بيشتر از حد   تعيين شد  ه اسكان د  اشته باشند  .

همزمان با حرم مطهر رضوى
طرح ملى «سراج االله» د  ر سراسر كشور اجرا مى شود  

قد  س: مد  ير مركز قرآنى سازمان فرهنگى آستان قد  س رضوى از اجراى طرح «سراج 
االله» همزمان با حرم مطهر رضوى د  ر سراسر كشور خبر د  اد  . حجت الاسلام و المسلمين 
ســيد   مســعود   ميريان د  ر گفت وگو با خبرنگار قد  س گفت: د  ر قالب اين طرح د  ر 
مناســبت هاى مذهبى و ملى از جمله ولاد  ت و شهاد  ت حضرات معصومين(ع) يك 
يا چند   ســوره از قرآن كريم انتخاب و اقشــار مختلف مرد  م با حضور د  ر مســاجد  ، 
حســينيه ها و امامزاد  ه ها و بقاع متبركه همزمان و هماهنگ با حرم مطهر حضرت 
رضا(ع) به صورت سراسرى به تلاوت آن سوره يا سوره هاى منتخب پرد  اخته و ثواب 

آن را به آن معصوم(ع) هد  يه مى كنند  .
وى افزود  : سازمان اوقاف و امور خيريه، شبكه قرآن صد  ا و سيما، آستان هاى مقد  س 
حضرت معصومه(س) د  ر قم، حضرت احمد   بن موســى(ع) د  ر شــاهچراغ شيراز، 
حضرت عبد  العظيم حســنى(ع) د  ر شهر رى، مسجد   مقد  س جمكران د  ر قم، راد  يو 
قرآن، اتحاد  يه تشكل هاى قرآنى كشور، كانون هاى فرهنگى و هنرى مساجد   از جمله 
بخش هايى اســت كه د  ر اجراى طرح «ســراج االله» با آستان قد  س رضوى همكارى 
د  ارند  . حجت الاســلام ميريان د  ر اد  امه «ســراج االله» را يكى از القاب خاص حضرت 
رضا(ع) معرفى كرد   و گفت: طبق روايات و با توجه به حد  يث شريف سلسله الذهب 
هر كســى كه امام هشــتم(ع) را به عنوان امام معصوم و ولى خد  اوند   قبول كند   از 
لحاظ مذهب د  اراى مذهب شيعه جعفرى اثنى عشرى خواهد   بود  . مد  ير مركز قرآنى 
سازمان فرهنگى آستان قد  س رضوى، انس با آيات نورانى قرآن كريم، مود  ت و عرض 
اد  ب و اراد  ت به ساحت مقد  س حضرات معصومين(ع)، انسجام ملى د  ر بين پيروان و 
د  لد  اد  گان اهل بيت(ع) را از جمله بركات اجراى اين طرح د  ر سراسر كشور ذكر كرد  .
وى د  ر پايان طرح «ياسين رضوى» را از د  يگر برنامه هاى اين مركز د  ر سراسر كشور 
معرفى كرد   و افزود  : د  ر قالب اين طرح عموم افراد   مى توانند   هر روز بعد   از نماز صبح 
يا اوايل صبح به تلاوت سوره مباركه ياسين اقد  ام كرد  ه و ثواب قرائت آن را به فاطمه 

زهرا(س) اهد  ا كنند   و از بركات تلاوت اين سوره مباركه نيز خود   بهره مند   شوند  .

خـــبر

كاشانى   مروج  محمد حسين  آستان/   
عضو هيئت مد يره مؤسسه د امپرورى صنعتى قد س 
رضوى از موفقيت اجراى طرح اشتغال روستاييان با 

د ام سبك خبر د اد .
د كترسيد محسن د ســتور د ر گفت و گو با خبرنگار 
قد س گفت: يكى از سياســت هاى تعيين شــد ه 
براى اين مؤسســه د ر د وره مد يريت جد يد  آستان 
قد س رضوى كه با همكارى ساير بخش ها از جمله 
معاونت امد اد  مستضعفان آســتان قد س رضوى 
انجام شد، «اجراى طرح اشتغال روستايى با استفاد ه 

از د ام سبك و كوچك پر بازد ه» است. 
وى اظهار كرد : د ر اين طرح با اســتفاد ه از ظرفيت 
و پشــتيبانى علمى و بازرگانى مؤسسه د امپرورى 
صنعتى قد س رضوى و مشــاركت معاونت امد اد  
مستضعفان آســتان قد س رضوى و سازمان هاى 
حمايتى از جمله كميتــه امد اد  امام خمينى(ره)، 
بسيج سازند گى نسبت به ايجاد  واحد هاى د امد ارى 
كوچــك پربــازد ه د ر مناطق روســتايى برخى از 
د هســتان هاى محروم استان خراســان رضوى از 

جمله بخش زاوين شهرستان كلات اقد ام شد .
وى افــزود : مراحل مطالعاتى اين طرح از ســال 
گذشته و پس از انجام بررســى هاى اجرايى لازم 
د ر معاونت امد اد  مستضعفان آستان قد س رضوى 
صورت گرفت و از نيمه د وم ســال 96 با همكارى 
نهاد ها و د ســتگاه هاى مربوط مراحل اجرايى اين 

طرح آغاز گرد يد .

 اشتغال زايى براى 100 خانوار 
د كتر د ســتور، با بيان اينكه اين طرح د ر ســال 
گذشــته با اختصاص 3500 رأس د ام ســبك 
(گوســفند ) براى حد ود  100خانوار روستايى به 
عنوان يك طرح آزمايشــى آغاز شد ، اشاره كرد : 
انتخاب د امد ار روســتايى از نظر د اشتن توانايى 
حضور د ر اين طرح، ارائه راهكارهاى مشــورتى 
علمى، انجام مشاوره هاى فنى و تخصصى، تأمين 
د ام ســبك، مشــاوره و تأمين نهاد  ه هاى د امى 
(علوفه، كنسانتره و...)، ارائه خد مات د امپزشكى و 
بهد اشتى، ارائه خد مات فنى پرورش د ام، كمك 
د ر بحــث بازاريابى براى فروش د ام و محصولات 
توليد ى، ارائه راهكارهاى كاهش هزينه هاى توليد  
و افزايش بهره  ورى از جمله خد مات ارائه شــد ه 
توســط اين مؤسســه د ر اجراى اين طرح بود ه 

است.
وى بــا بيــان اهد اف اجــراى اين طــرح گفت: 
همــكارى د ر جهت ايجاد  و ســاخت واحد هاى 
گوســفند د ارى روســتايى با شــرايط مناسب، 
كمك بــه ارتقاى بهره  ورى د ر توليد ات د امى د ر 
روستاهاى مورد  نظر د ر اين طرح، ايجاد  اشتغال 
و بهره منــد ى از ظرفيت هاى مناســب موجود  
د ر روســتاها از جمله اهد اف اين طرح به شمار 

مى رود .
د كتر د ستور خاطر نشان كرد : مطالعات و مراحل 
اجرايى اجراى اين طرح از نيمه د وم سال گذشته 
آغاز شــد ه است و با توجه به نتايج مثبت و قابل 
قبول بد ســت آمد ه و استقبال خوب روستاييان، 
هم اكنون مقد ارى از توليد ات د امى بد ست آمد ه 
از اجراى ايــن طرح د ر بازار به فروش رســيد ه 
كه از نظــر اقتصاد ى و كاهش هزينه هاى توليد ، 
همچنين كيفيت و مرغوبيت د ام توليد ى، براى 
روستاييان د امد ار اين طرح، بسيار مقرون به صرفه 

بود ه است.

 اجراى طرح پرورش شتر
د كتر د ســتور به اجــراى طرح 
مشــابهى براى پرورش شتر نيز 
د ر برخى از روســتاهاى مناطق 
محروم اشاره و خاطر نشان كرد : 
د ر اين زمينه طرحى براى پرورش 
شتر شــيرى و پروارى به صورت 
آزمايشــى د ر منطقه روســتايى 
«چــاه زول» از توابع شهرســتان 
خواف اســتان خراســان رضوى 
مورد  توجــه قرار گرفته اســت 
كه پــس از تاييــد  و تصويب د ر 

كميســيون تخصصى امد اد  آستان قد س رضوى 
و همكارى معاونت امد اد  مســتضعفان اين آستان 

مقد س، به اجرا د رخواهد  آمد .
عضو هيئت مد يره اين مؤسسه با بيان اينكه اجراى 
اين طرح د ر راستاى سياست هاى اقتصاد  مقاومتى، 
محروميت زد ايى و اشــتغال زايى روستايى است، 
تصريح كرد : پس از ســير مراحــل اجرايى از نظر 

تخصيص وام و اعتبارات مورد  نياز 
اميد  است اين طرح تا پايان سال 

جارى با موفقيت اجرا شود .

 صنعت د امپرورى نيازبه 
بازنگرى د ارد 

رئيس سابق سازمان د امپزشكى 
كشــورد ر بخــش د يگــرى از 
ســخنانش با اشــاره به اينكه 
صنعــت د امپــرورى، توانايى و 
ظرفيت بالايى د ر زمينه تأمين 
امنيت غذايى كشور د ارد ، افزود : 
متأســفانه اين صنعت د ر بين برخى از مد يران و 
مســئولان برنامه ريزى كشور جايگاه واقعى خود  
را ند اشــته و آن ها به اين صنعت نگاه راهبرد ى 

ند ارند .
وى د ر بيــان د يگر د لايل اهميــت اين صنعت 
خاطرنشان كرد : اشتغال زايى بخصوص د ر بخش 
روستايى، جلوگيرى از خروج ارز، خود كفايى د ر 

محصولات غذايى، كاهش وابســتگى به خارج از 
كشور، جلوگيرى از مهاجرت روستاييان به شهرها، 
ايجاد  امنيت شغلى، نقش ســازند ه محصولات 
د امى از جمله گوشت و لبنيات د ر تأمين سلامت 
اقشار جامعه بويژه كود كان، نوجوانان، بيماران و 
كهنســالان از جمله موارد  حايز اهميت د ر اين 

زمينه است.

 بزرگ ترين توليد كنند ه شير با كيفيت 
د ر شرق كشور

وى د ر اد امــه با بيان اينكه مؤسســه د امپرورى 
صنعتى قد س رضوى بزرگ ترين توليد كنند ه شير 
با كيفيت د ر منطقه شــرق كشور است، توضيح 
د اد : اين مؤسســه هم اكنــون د اراى 10 هزار و 
500 رأس گاو با نژاد  هلشــتاين بود ه كه از اين 
تعد اد  4300 رأس مولد  شيرى و د وشا هستند  و 
بقيه شامل گاو غيرشيرى است كه روزانه با توليد  
140 تن شير باكيفيت د ر مجموع مجتمع هاى 
د امپرورى تحت پوشش آن به عنوان بزرگ ترين 
توليد  كنند ه شير باكيفيت د ر منطقه شرق كشور 

مطرح مى باشد .
وى د ر مورد  نژاد  د ام هاى موجود  د ر مجتمع هاى 
اين مؤسســه اظهار د اشــت: د ام هاى موجود  د ر 
مجتمع هاى تحت پوشــش اين مؤسسه از نژاد  
اصيل رجيستر اصلاح نژاد ى هلشتاين مى باشد  كه 
نژاد  مرغوب و مطلوب د ر ايران و اكثر كشورهاى 

جهان به شمار مى رود . 
د كتر د ســتور اضافه كرد : يكى از مهم ترين علل 
انتخاب نژاد  هلشتاين كه برترين نژاد  شيرى د ر 
د نياست، قابليت سازگارى با اقليم هاى گوناگون 

د ر شرايط مختلف آب و هوايى است.
وى د ر بخش د يگرى از سخنانش به بيان ميزان 
توليد ات اين مؤسسه د امپرورى صنعتى د ر 6 ماه 
اول سال جارى پرد اخت و گفت: د ر اين مد ت د ر 
مجموع 28 هزار تن شير توليد  شد ه است كه د ر 
مقايسه با مد ت مشابه خود  د ر سال گذشته 1/7 

د رصد  افزايش د اشته است.
عضو هيئت مد يره مؤسســه د امپرورى صنعتى 
قــد س رضوى د ر پايان گفــت: روزانه 140 تن، 
ماهانه 4200 تن و ســالانه 51 هزار تن شــير 
صنعتى توســط اين مؤسسه توليد  و وارد  چرخه 

توليد  محصولات لبنى مى شود .

عضو هيئت مد يره مؤسسه د امپرورى صنعتى قد س رضوى  خبر داد  

موفقيت آستان قد س رضوى د ر اشتغال زايى براى روستاييان با دامدارى

پرورش شتر 
شيرى و پروارى به 

صورت آزمايشى 
د ر منطقه روستايى 
«چاه زول» از توابع 

شهرستان خواف 
استان خراسان 

رضوى اجرا خواهد 
شد

بــــــــرش

 رئيس اد  اره انتظامات حريم 
رضوى از ارائه خد  مت اسكان شبانه 
رايگان به زائرانى كه محل اســكان 
براى مانــد  ن د  ر مشــهد   را ند  ارند  ، 
خبــر د  اد  . رمضان غلامــى، رئيس 
اد  اره انتظامات حريم رضوى د  ر اين 
باره اظهار كرد  : طرح اســكان شبانه 
 تيرماه امسال توسط اد  اره 
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اقتصاد روزنامـه صبـح ايـران

153 نماينده مجلس خواستار حمايت جدى دولت از كاميون  داران شدند  ايلنا: جمعى از نمايندگان در حمايت از كاميون داران نامه اى را خطاب به رئيس جمهور امضا كردند. اكبر رنجبرزاده عضو هيئت 
رئيسه مجلس بيانيه نمايندگان مجلس خطاب به حسن روحانى رئيس جمهور، در حمايت از كاميون داران را كه تاكنون به 153 امضا رسيده، قرائت كرد. در متن اين بيانيه آمده است: عدم ساماندهى و رفع مشكلات 
صنف كاميون داران با جمعيتى بالغ بر 400 هزار نفر در روزهاى اخير، حمل و نقل سوخت و كالا را در كشور مختل كرده در صورتى كه با تدبير به موقع مى توان جلوى اين گونه مسائل را گرفت و مانع نارضايتى شد.

e g h t e s a d @ q u d s o n l i n e . i rمجلس درصورت عدم تحقق وعده هاى دولت دست به كار مى شود
وعده توزيع نخستين سبد حمايتى كالا تا آخر مهر

 جامعــه/  فاطمه معتمدى  طرح 
دوفوريتــى تأمين كالاهاى اساســى 
درحالى يك ماه پيش با مخالفت دولت 
از دســتوركار مجلس خارج شــد كه 
همچنان دولت براى تنظيم بازار با وجود 
طغيان و نوسان لحظه اى قيمت ها تنها 

به چند وعده اكتفا كرده است.
شــهريور ماه امســال در مجلس طرح 
تأمين كالاهاى اساسى براى تنظيم بازار مطرح شد، اما دو فوريت اين طرح نتوانست 
رأى لازم را اخذ كند. استدلال اصلى براى اين عدم تصويب از جانب نمايندگان دولت، 
مخالفت شخص رئيس جمهور عنوان شد، با اين توضيح كه دولت خود توان تأمين 
كالاهاى اساسى با ساز و كارهاى موجود را دارد و طرح تأمين كالاهاى اساسى موجبات 

نگرانى مردم را فراهم مى كند.

 جهش قيمتى كالاها و اقلام 
اكنون با گذشت يك ماه از زمان مخالفت نمايندگان مجلس با دو فوريت طرح تأمين 
كالاهاى اساسى، رصد قيمتى بازار كالا و ارزاق اساسى و عمومى مردم اوضاع و احوال 
خوبى را نشان نمى دهد به طورى كه نرخ ها در اقلام متفاوت افزايش قابل توجهى داشته 
است. قيمت كالاهاى ضرورى مانند رب،روغن، مواد شوينده و بهداشتى،لبنيات،شكر و 
برنج كه سهم مهمى در سبد خانوار دارد افزايش چشمگير و بعضاً جهشى داشته است 
به طورى كه خريد آن نه تنها براى خانواده هاى ضعيف بلكه قشر متوسط و با درآمد 
ثابت را نيز با مشكل مواجه كرده است. براى مثال هر قوطى 900 گرمى رب گوجه 
فرنگى كه تا همين يكى دو ماه اخير 4000 تومان قيمت داشــت اكنون به نرخ 15 
تا 17 هزار تومان رسيده است، روغن نيز به عنوان كالاى پر مصرف ديگر از تيررس 
افزايش قيمت مصون نمانده است براى مثال روغن 5 كيلويى با رشد قيمتى شديد 
از سد 55 هزار تومان هم گذشته است. نگاهى به قيمت اقلام در بخش لبنيات نيز 
وضعيت خوبى را نشــان نمى دهد به عنوان نمونه ماست دبه اى با وزن 2 كيلوگرم از 

قيمت 7000 تا 8000 تومانى به 15 هزار تومان رسيده است.
رئيس مجمع نمايندگان خراسان رضوى درواكنش به اين موضوع اظهار داشت:نگاه و 
راهبرد مجلس حمايت همه جانبه ازطريق طرح ها و لوايحى است كه معيشت، اشتغال 
و بهبود زندگى مردم را در پى دارد. حميد بنايى در گفت و گو با خبرنگار ما افزود: به 
عنوان نماينده مردم بارها در مجلس اعلام كرديم كه دولت راهكارهاى خود براى بهبود 
اوضاع اقتصادى مردم را در قالب لايحه به مجلس ارائه دهد كه به طور حتم مجلس از 
آن حمايت خواهد كرد. وى با اشاره به اينكه فشار اقتصادى زيادى در حوزه معيشت 
متوجه مردم است،اضافه كرد:براى كاهش اين فشارشهريور ماه امسال نمايندگان خود 
دست به كار شدند و در اين راستا طرح تأمين كالاهاى اساسى مطرح شد كه طبق آن 
اگر به تصويب مى رسيد دولت مكلف مى شد بسته هاى حمايتى در نظر بگيرد و سبد 
حمايتى را در چند نوبت تا نوروز و حتى بعد از آن بين اقشار مختلف درآمدى جامعه 
توزيع كند.  وى با بيان اينكه قرار بود دولت اجراى برنامه حمايتى از معيشت و اقتصاد 
مردم را سرعت بخشد، گفت: با وجوداين هنوز دولت برنامه حمايتى وعده داده شده 
را عملياتى نكرده است. وى در پاسخ به اينكه برنامه مجلس براى اين موضوع چيست، 
گفت: در خصوص اجرايى نشدن وعده ها و برنامه حمايتى به نمايندگان دولت و نوبخت 

در جلسات مختلف تذكر داده شده است.

 توزيع نخستين سبد حمايتى تا آخر مهر ماه
وى درپاســخ به اين ســؤال كه آيا طرح دوفوريتى تأمين كالاهاى اساســى دوباره 
درمجلس مطرح مى شــود، تأكيد كرد:به دنبال تذكرات كتبى و شفاهى نمايندگان 
مجلس، نوبخت رئيس ســازمان برنامه و بودجه كشور اعلام كرد بزودى اولين سبد 
حمايتى دولت در بحث كالاهاى اساسى تأمين مى شود و اميد است برابر برنامه پيش 
بينى شده تا آخر مهر ماه جارى اين برنامه اجرايى و توزيع آن عملياتى شود.چنانچه 
عملياتى نشود مجلس ورود پيدا مى كند. وى با اشاره به قول و وعده دولت مبنى بر 
تسريع در اجراى برنامه حمايتى خود در حوزه كالاهاى اساسى و مورد نياز مردم اظهار 
داشت: واقعيت اين است كه با توجه به وضعيت بازار دولت بايد اين شرايط را مديريت 
كند.متأسفانه موضوعى كه در كشور وجود دارد اين است كه هميشه بعد از بروز بحران 
مديريت مطرح مى شود.  وى با بيان اينكه مردم نگران تأمين كالاهاى اساسى و مورد 
نياز خود نباشند گفت: البته دولت نيز بايد جدى تر وارد كار شود بسته هاى حمايتى 
را عملياتى كند تا كالاها و اقلامى كه در پى نوسانات ارز با جهش قيمتى مواجه شده 

است آسان و ارزان تر به دست اقشار ضعيف برسد.

 ضرورت حمايت معيشتى از اقشار مختلف مردم
رئيس اتاق اصناف مشهد نيز اظهار داشت: از آن جايى كه درآمد اقشار حقوق بگير و 
ثابت متناسب با تورم افزايش نمى يابد؛ بنابراين وقتى نرخ ها در پى نوسانات ارز، افزايش 
مى يابد با هدف اينكه اين اقشار آسيب نبينند بايد در قالب طرح و برنامه هايى مورد 
حمايت دولت قرار بگيرند. محمود بنا نژاد در گفت و گو با خبرنگار ما افزود: با توجه به 
اين مهم اجراى طرح هايى مانند تأمين كالاهاى اساسى كه مجلس اخيراً آن را مطرح 
كرد مى تواند كمك كننده باشــد. وى تأكيد كرد:در قالب اين طرح ها هر چند هنوز 
جزئيات آن مشخص نيست، اما عموماً كارت هايى بين جامعه هدف توزيع مى شود و 
مردم نسبت به خريد مايحتاج خود اقدام مى كنند. وى درباره ارائه بسته هاى حمايتى 
كه دولت آن را براى حمايت از اقشار آسيب پذير وعده داده بود، گفت: هنوز اين موارد 
اجرايى نشده است.وى به اين نكته اشاره كرد كه البته هنوز اقدام عملى و برنامه اى از 

سوى دولت در اين خصوص ديده نشده است.
وى ادامه داد: نكته مهم ديگرى كه در صورت ارائه بسته هاى حمايتى از سوى دولت 
بايد مورد توجه قرار گيرد اين است كه بايد توزيع اين قبيل كالاها و اقلام در شبكه 
تعريف شده توزيع كالا و از طريق صنوف باشد در حالى اگر توزيع به شكل هاى خاص 
و در جاهاى خاص باشد مى تواند جو روانى و التهاب و منفى در مردم ايجاد كند مبنى 
بر اينكه حتماً مشكلى وجود دارد كه كالاها بدين شكل توزيع مى شود در حالى كه 

بايد كالا در معرض ديد مردم و همان شبكه تعريف شده باشد.
رئيس كميسيون اجتماعى نيز از ارائه بسته حمايتى دولت به عنوان جايگزين يارانه ها 
كه يازده ميليون نفر را تحت پوشــش قرار مى دهد، خبر داده است. به گفته سلمان 
خدادادى قرار بر اين شده است كه دولت 11 ميليون نفر از جمعيت كشور را تحت 
پوشش قرار داده و كارت آن ها را شارژ كرده و براى هر كدام از آن ها يك بسته حمايتى 

در نظر بگيرد و اين روند جايگزين طرح هدفمند سازى يارانه ها خواهد شد.

 FATF فايننشال تايمز: ايران با تصويب
از اقتصاد مقاومتى دور مى شود

تسنيم:نشريه انگليسى فايننشــال تايمز با اشاره به تلاش ها براى تصويب مقررات 
FATF در ايران اين اقدام را حركتى در جهت دور شدن از اقتصاد مقاومتى اعلام كرد.
نشريه انگليسى فايننشال تايمز طى گزارشى نوشت: ايران به پذيرش مقررات گروه 
ويژه اقدام مالى FATF نزديك تر مى شود. در همين حين مقامات تلاش مى كنند در 

مواجهه با اعمال تحريم هاى آمريكا، كانال هاى بانكى را براى صادرات نفت باز كنند.
رئيس جمهور حسن روحانى سعى در اصلاح سيستم هاى مالى براى مقابله با پولشويى 
و تأمين مالى تروريسم دارد تا از توصيه هاى گروه ويژه اقدام مالى FATF تبعيت كند. 
مقر اين سازمان در پاريس است.تبعيت از قوانين جهانى حركتى قابل توجه از سوى 

ايران در جهت دور شدن از اقتصاد مقاومتى است. 

بازار داغ فروش كد ملى براى ثبت نام خودرو 
تسنيم: با آغاز طرح پيش فروش محصولات ايران خودرو بازار خريد و فروش كد ملى 
در ســايت هاى اينترنتى رونق پيدا كرده، به نحوى كه مردم در قبال دريافت مبالغى 

حاضر به ثبت نام خودرو با كد ملى خود براى افراد ديگر هستند.
نكته جالب در اين طرح فروش شرط داشتن گواهينامه و عدم مالكيت خودرو براى 
متقاضيان است، به نحوى كه افراد فاقد اين دو شرط به هيچ عنوان امكان خريد خودرو 
در اين طرح را ندارند. همين موضوع عاملى شــده تا بازار خريد و فروش كد ملى در 
سايت هاى اينترنتى رونق پيدا كند، به نحوى كه مردم در قبال دريافت مبالغى حاضر 

به ثبت نام خودرو با كد ملى خود براى افراد ديگر هستند.
در يكى از اين آگهى هاى فــروش فردى براى كد ملى خود رقم 3 ميليون تومان را 
پيشنهاد كرده و اعلام مى كند با دريافت اين مبلغ پس از ثبت نام در طرح پيش فروش 
محصولات ايران خودرو در محضر حاضر شده و خودرو را به نام فرد متقاضى خواهد كرد.

گزارش

ذره بين

 جامعه/  زهرا طوســى  بانك مركزى 
قرار اســت از طريق بانك ها و صرافى هاى 
مجاز در بــازار ارز مداخله و اقدامات لازم 
براى كنترل نــرخ ارز انجام دهد و قيمت 
مبادله در بــازار ارز را نيز به نحو مقتضى 

اطلاع رسانى خواهد كرد.
اما اختيارات جديد همتى در جايگاه مدير 
نهاد پولى ايران اين فرصت را مى دهد كه 
با اقتدار بيشترى به سمت ثبات بازار پيش 
برود و بخصوص با منفعت طلبان داخلى 

مقابله كند.
طبــق يكــى از مصوبات شــوراى عالى 
هماهنگى اقتصادى سران قوا، هر شخص 
حقيقى و حقوقى با رعايت مقررات بانك 
مركزى مى تواند به هر ميزان اســكناس 
ارز وارد كشور كند. آنچه قابل توجه است 
سيگنال هاى مثبتى است كه خبر اعطاى 
اختيارات كامل براى اجراى بســته جديد 
ارزى به رئيس كل بانك مركزى و مصوبات 
جلسه ســران قوا به بازارها 

داده است. 
تصميم  تركش هــاى  امــا 
شــوراى عالــى هماهنگى 
اقتصادى سران سه قوه كه 
براى تصميــم گيرى بانك 
مركزى واجراى بسته جديد 
ارزى اختيــارات ويژه اى به 
همتى اعطــا كردند، مثبت 
يــك  در  دلار  بود.قيمــت 
ســير كاهش حتى تاظهر ديروز با كاهش 
معنادارى به 16 هزارتومان،سكه امامى نيز 
با 60 هزار تومان و سكه بهار آزادى با 120 
هزار تومان كاهش به مرز 4 ميليون و 900 

تومان رسيدند.

 واكنش مثبت كارشناسان
تصميم  آنى  اثرات 
بانك  مداخلــه  به 
نيز  دربازار  مركزى 
معناداربود  درحالى 
كــه واعظى رئيس 
دفتر رئيس جمهور 

گفته اســت كه در دوران گذر هســتيم 
و با ســاز و كار هاى دولت تا دو ماه آينده 

قيمت ها كاهش مى يابد. 
رئيس كميسيون اقتصادى مجلس شوراى 
اسلامى هم از تأثير تصميمات جديد سران 
قوا و اختيارات بانك مركزى در ثبات بازار 

ارز در هفته هاى آينده خبر داد. 
پورابراهيمى در ادامــه درباره ارزيابى اين 
تصميمات در بازار گفت: مصوبات شنبه، 
7 مهــر مجلس در خصــوص ارز اين بود 
كه كميته ارزى با مسئوليت بانك مركزى 
تشكيل شود و با هماهنگى وزارت صنعت، 
ســازمان برنامه و بودجــه، وزارت نفت و 
جهاد كشــاورزى با اشراف تصميم گيرى 
كند؛ اين تصميمات به بانك مركزى براى 
اينكه بتواند با آرامش خيال در اين حوزه 
با شرايط تعريف شده اى با اختيارات خود 

تصميم گيرى كند، كمك مى كند.
اما مجيد شاكرى، كارشناس اقتصادى هم 
معتقد است:علت افزايش نرخ ارز اين بوده 
كه به هر دليلى بانك مركزى از بازار غايب 

بوده است. 
وى با بيان اينكه ورود بانك مركزى موجب 
كاهش جدى نرخ ارز مى شود، تأكيد دارد: 
بانك مركزى مى تواند با حفظ ذخاير ارزى 
كشــور، در بازار دخالت كرده و قيمت را 

كاهش دهد.
به گفته شاكرى لازم است كه بانك مركزى 

يا راهى پيدا كند كه 
سامانه  تفاوت هاى 
نيمــا با بــازار آزاد 
يا تفــاوت تهران با 
را  ايــران  از  بيرون 

پوشش دهد و اسباب ورود اسكناس توسط 
بخش خصوصى را فراهم كند يا به عنوان 
يك كارگزار اقدام به وارد كردن اسكناس 
براى تكميل دارايى هاى اسكناسى خود در 
حوزه ارز كنــد و براى مديريت فعال بازار 

اسكناس آماده شود.
شــاكرى معتقد است: بانك مركزى شايد 
فكر كند براى پاسخ دادن به تقاضاى عظيم 
ســفته بازى، هر مقدار دلار وارد بازار شود 
خريده مى شــود، در حالى كه صرفاً نبايد 
با دلار به اين مســئله پاسخ داد، بلكه به 
صورت جدى پيشــنهاد مــن ارائه اوراق 
صكوك ارزى و اوراق صكوك سلف موازى 
پتروشيمى هاست،  محصولات  روى  ارزى 
اما به هر حال بايد ابزارى روى ميز گذاشت 
و به عنوان سپر تورمى از آن استفاده كرد.

 شرط موفقيت بانك مركزى 
جميلى،  ابراهيــم 
انجمــن  رئيــس 
ن  گا كننــد ر د صا
نمونه ايران و رئيس 
خانــه اقتصاد ايران 
اســت:  معتقد  نيز 

اينكه اختيارات بــه بانك مركزى بدهند 
خوب اســت، ولى پيــش از آن بايد ديد 
اختيارات قانونى بانك مركزى چه بوده، آيا 
اين اختيــارات را تازه دادند يا از قبل جزو 
وظايف قانونى اش بوده اســت؟ اگر قانونى 
بوده، چرا تا حالا سلب اختيار كرده بودند 
و مسئولانى كه اين سلب اختيار را از بانك 
مركزى كرده و موجب اين همه خسارت 
شدند چرا اشتباه خودشان را قبولكنند؟ 
اگــر هم اختيارات جديــد دادند كه نياز به 
قانون دارد؛ چرا كه بانك مركزى تابع قوانينى 
اســت كه بايد رعايت بشود. به هر حال اين 
نهاد از ابتدا سكاندار بازارارز بوده و بر مبناى 
مســئوليت قانونى اش مسئول سياست هاى 
مالى و پولى كشــور و چگونگى اســتفاده 
از ذخاير ارزى و تنظيم آن اســت، حال كه 
اختياراتش تثبيت شده، بايد منتظر باشيم و 
به وى فرصت بدهيم و ببينيم طى چند روز 
چطور از اين اختياراتش استفاده خواهد كرد 
و آيا مردانه وارد ميدان مى شــود يا بى عمل 

خواهد بود.
وى افزود: اينكه براى بازگرداندن ارز حاصل از 
صادرات مشوق هايى در نظر گرفته مى شود، 

رويكرد خوبى اســت، ولى بايد تأكيد كنم 
راه اين نيســت كه ارز از طريق نيما برگردد، 
راهكار اين است كه به حرف صادركنند گان 
گوش بكنند كه در اين شرايط سخت تحريم 
به چه وسيله اى مى شــود ارز را وارد كرد. ما 
همواره از دولت خواسته ايم كه به ما اطمينان 
كند؛ با روند فعلى، صــادرات لطمه خواهد 
خورد، چرا كه با اعمال بخشنامه هايى چون 
پيمان سپارى ارزى و بازگشت ارز صادرات، 

حفظ مشتريان قبلى غير ممكن خواهد بود.
وى ادامــه داد: اميدوارم بانك مركزى اولين 
كارى كه مى كند تشــكيل يك جلســه با 
صادر كنندگان واقعى و خوشنام باشد تا در 
اين نشست راهكارها را با هم چك بكنند، نه 
اينكه مثل قبل بيايند بخشنامه صادر كنند 
و بعد صادركننــدگان اعتراض كنند، جاى 
تعجب اينجاست كه اين همه بخشنامه صادر 
كرده و همه نيز مورد اعتراض واقع شــده، 
ولى هيچ كس حاضر نيست پاسخى بدهد 
و در جلساتى كه هست نيز گاهى ايرادها را 
مى پذيرند ولى براى رفع ايراد بايد ماه ها زمان 
سپرى شود.  وى ادامه مى دهد: اگر قرار است 
بازار دوم داشــته باشيم بايد به وارد كننده و 
صادر كننده اطمينان داشته باشيم و اين ها 
بتوانند به هر وسيله ممكن ارز را در اختيار هم 
قرار بدهند و اينكه فقط از صرافى هاى نيما 
اين كار بشود، قطعاً امكان پذير نخواهد شد. 

وى با اشاره به اينكه اجراى بسته ارزى توسط 
بانك مركزى پيام هاى مثبتى به بازار مخابره 
كرده و فعالان اقتصادى از اين روند كاهشى 
كه بايد به سمت ثبات قيمتى برود استقبال 
مى كنند، افزود: در عين حال بايد قبول كنيم 
كــه چرخه اقتصاد الزامــاً درون مرزهاى ما 
نيست و ما بايد جهانى نگاه كنيم و تصميمات 
درســت بگيريم. وى معتقد است كه ذخاير 
بانــك مركزى براى كنتــرل بازارها بايد در 
اختيار امنيت مواد غذايى و دارويى كشــور 

باشد و در هيچ كار ديگرى هزينه نشود. 

 ضرورت عملگرايى همتى 
حاتمى يزد، كارشناس ارشد بانكدارى نيز 
مى گويد: بانك هاى ما در برابر سياستمداران 
توان مقاومت ندارند، بــه طورى كه تا به 
حال آنچه مد نظر داشــتند را به بانك ها 
ديكته مى كردند كه پول را به چه كســى 
بده، ولى مســئوليت برگردانــدن پول را 
نمى توانستند قبول كنند؛ مثل منصور آريا 
كه تسهيلات را به دستور يك عضو كابينه 
دولت قبل گرفته بود، بانك ها در برابر اين 
گونه فشارها از طرف ارباب قدرت ضعيف 
هستند. حال بانك مركزى اين مصوبه را 
گرفته تا قوت قلبى در برابر مخالفانش باشد 

و بعد از اينكه مدت ها رئيس بانك مركزى 
نمى توانســته از اختياراتش استفاده كند، 
بنابراين با اين مصوبــات مى تواند با قوت 

بيشترى وارد ميدان شود.

 تقويت ريال
اشاره  با  يزد  حاتمى 
بــه دو عامــل مؤثر 
در نوســان هاى نرخ 
ارز معتقد اســت كه 
خارجى  تحريم هاى 
يــى  يت ها د و محد

براى نقل و انتقال ارزى ايجاد كرده اســت 
كه موجب نوســان هاى بازار ارز شده است. 
وى با اشــاره به اقدامات اروپا براى تشكيل 
نهادمالى براى روان شــدن مبادلات ايران و 
اروپا در دوران تحريم گفت: اين مكانيزم در 
صورت اجرا مى تواند نرخ ارز را بشدت پايين 
آورد و موجب ســقوط آزاد آن در بازار آزاد 
شود. اين كارشــناس پولى و بانكى افزايش 
حجم نقدينگى را عامل دوم نوسان هاى نرخ 
ارز عنوان كرد و گفت: در اين شرايط طبيعى 
است كه تقاضا براى كالا افزايش پيدا مى كند 
و اين افزايش در هر زمان متوجه يك بازار و 
در نهايت برهم خوردن تعادل عرضه و تقاضا 
مى شود كه در صورت جذب آن توسط بانك 
مركزى مى توان به ثبات اين بازار اميدوار بود. 
وى با اشاره به اينكه دولت هيچ گاه زورش 
به صادركنندگان نرســيده اســت، تأكيد 
كرد: در دوره پس از جنگ ما پيمان ارزى 
داشتيم وهركسى صادرات مى كرد بايد در 
مدت مشخص ارز را مى آوردند كه هيچ گاه 

اين اتفاق روى نداد.
مجيد نعمتى، كارشناس خبره بانكى هم 
گفت: بانك مركزى با مداخله علمى مى تواند 
ريال را تقويت و اعتماد مردم را جلب كند 
و يك وضعيت با ثبات را پديد آورد، با ورود 
بانك مركزى و به دست گرفتن اوضاع هر 
لحظه ممكن است بادكنك قيمت ها بتركد.
وى افزود: بايد مراقب بود كه در وضعيت 
فعلى هر سخنى پيامى براى مردم، فعالان 
اقتصادى و دلالان دارد كه به ســرعت اثر 
خودش را در بازار نشــان مى دهد و آقاى 
همتى بايــد مراقب باشــد تــا به جاى 
حرف به ســمت عملگرايى حركت كند، 
چون بازار با ايــن مصوبات فعلى واكنش 
مثبت خود را نشــان داده اســت و اگر تا 
چند روز آينده به صــورت عملى اتفاقى 
روى ندهــد، در غياب بى اعتمادى ايجاد 
شــده به اجرايى شدن شعارها و حرف ها، 
قيمت ها دوبــاره روند قبلى خود را پيش 

خواهند گرفت.

سيگنال هاى مثبت بازار وكارشناسان به تصميم هاى شوراى عالى هماهنگى اقتصادى سران قوا

چرخش قيمت در بازار ارز و سكه  در راستاى جلوگيرى از افزايش
 نقدينگى و تورم شديد

بانك ها ملزم به تسويه مانده 
اضافه برداشت از بانك مركزى 

شدند

ايرنا: رئيس كل بانك مركزى در بخشــنامه اى 
بانك ها را ملزم به تسويه مانده اضافه برداشت از 

حساب جارى نزد اين بانك كرد.
بــه گــزارش روابط عمومــى بانــك مركزى، 
عبدالناصرهمتى در اين بخشنامه آورده است: در 
صورت انجام نشدن اقدام هاى جدى براى كاهش 
و در نهايت تسويه مانده اضافه برداشت از حساب 
جارى نزد بانك مركزى، به دليل در تضاد بودن 
آن با اهداف اقتصاد كلان سياست گذارى پولى 
و برنامه جــدى بانك مركزى براى جلوگيرى از 
آن، مى تواند منجر به برخورد انضباطى با بانك 

مورد نظر شود.
در ادامه اين بخشنامه آمده است: اعطا يا ايجاد 
هرگونــه تســهيلات و تعهدات (به اســتثناى 
تسهيلات قرض الحسنه موضوع تكاليف و مقررات 
ابلاغى) و يا مصرف منابع تجهيز شــده در هر 
شكلى كه به منزله مصرف منابع بانك مركزى 
است، از سوى بانك ها و مؤسسه هاى اعتبارى كه 
داراى اضافه برداشت نزد اين بانك است وجاهت 
نداشــته و ضرورى است بانك ها و مؤسسه هاى 
اعتبارى داراى مانده اضافه برداشــت از حساب 
جارى نزد بانك مركزى پيش از هرگونه مصرف 
منابع تجهيز شده، نسبت به تسويه مانده اضافه 
برداشت اقدام كرده و پس از تسويه مانده حساب 
ياد شــده نســبت به تخصيص منابع در قالب 

تسهيلات و ايجاد تعهد اقدام كنند.
رئيس شــوراى پول و اعتبار در ادامه اين نامه با 
يــادآورى برنامه هاى بانك مركزى براى انضباط 
و تورم آورده اســت: عملكرد برخى از بانك ها و 
مؤسســه هاى اعتبارى در ماه هاى اخير نشانگر 
اســتمرار و گاهى افزايش ناتــرازى در مديريت 
منابع و مصارف بوده، به شكلى كه مانده حساب 
جارى آنان نزد بانك مركزى همچنان منفى است 
و بدون شك اين موضوع در تضاد آشكار با اهداف 

بانك مركزى و سياست هاى كنترل تورم است.
وى تأكيد كرده، اين امر موجب شد تا مسائل و 
مشكلات ناشى از نبود مديريت درست منابع و 
مصارف بانك ها و مؤسسه هاى اعتبارى به ترازنامه 
بانك مركزى تحميل شود كه علاوه بر اينكه آن ها 
را با ريســك نقدينگى بالايى مواجه كرده است 
در شرايط كنونى اقتصاد كشــور، اثرات تورمى 
شديدى را به همراه داشته كه اين مهم به هيچ 
وجه با مصالح كشور سازگار نبوده و از سوى بانك 

مركزى قابل پذيرش نيست.

احتمال افزايش وام مسكن
 به 160 ميليون تومان 

ايلنا: مدير امور طرح و برنامه بانك عامل بخش 
مسكن از تمديد پرداخت تسهيلات بدون سپرده 
خريد مسكن 10 ميليون تومانى براى متقاضيان 
انفرادى و همچنيــن 20 ميليونى براى زوجين 

خبر داد.
محمدحســن مرادى ادامه داد: در تسهيلات 
زوجيــن از محل اوراق حق تقدم پيشــنهاد 
مشــخص بانك عامل بخش مسكن به بانك 
مركزى، برابرى ســقف اين نوع تسهيلات با 
تســهيلات صنــدوق پس انداز مســكن يكم 
اســت كه در صورت موافقــت بانك مركزى 
تســهيلات زوجين از محل اوراق در تهران از 
100 ميليون تومــان به 160 ميليون تومان، 
در شــهرهاى بــالاى 200 هزار نفــر از 80 
ميليون تومان بــه 120 ميليون تومان و در 
ســاير مناطق شهرى از 60 ميليون تومان به 

80 ميليون تومان افزايش مى يابد.

شاخص بورس باز هم ركورد زد 

تسنيم: شاخص بورس در جريان معاملات بازار 
سرمايه 7697 واحد ديگر رشد كرد و به ارتفاع 

195 هزار واحد رسيد.
در جريان دادوســتدهاى بازار ســرمايه تعداد 
4ميليارد و 812 ميليون سهم و حق تقدم به ارزش 
1776 ميليارد تومــان در 271 هزار نوبت مورد 
داد و ســتد قرار گرفت و شاخص بورس با رشد 
7697واحدى در ارتفاع 195 هزار و 104 واحد 

قرار گرفت.

 ميليون تومان

: شاخص بورس در جريان معاملات بازار 

خبر

برخورد با صنايع متخلف لبنى، فقط درحد كشف تخلف 

سازمان هاى تعزيرات  و حمايت چه مى كنند؟

مكث

 اقتصاد   شــوك قيمتى محصولات لبنى از شــيرگرفته تا 
محصولات ديگر، روايتگر حذف اين محصولات از سبد غذايى 
مردم است، اما با وجود محرز شدن تخلف شركت ها معلوم نيست 

كه سازمان حمايت وسازمان تعزيرات چرا برخورد نمى كنند؟
در حالى كه صنايع لبنى طبق عادت هميشگى، بدون مجوز و 
خودسرانه قيمت محصولاتشان را افزايش داده اند، از سوى ستاد 
تنظيم بازار اعلام شد كه هيچ قيمت جديدى از سوى كارگروه 
تنظيم بازار براى اين بخش مصوب نشده و كارخانه ها در صورت 
افزايش قيمت، تخلف كرده اند. اما مشــخص نيست چرا با اين 

تخلفات برخورد نمى شود!؟
دراين رابطه برخى توليدكنندگان و فروشندگان براساس يك 
مجوز نانوشــته، اين افزايش قيمت ها را اعمال مى كنند و هيچ 

نگرانى هم از پاسخگويى به هيچ مرجع قانونى ندارند. 

گذشته از ضرورت پيگيرى تخلف برخى توليد كنندگان ومحرز 
شــدن تخلف آن ها معلوم نيست كه چرا قيمت ها نيز كاهش 
پيدانمى كند، ظاهراً دســتگاه هاى نظارتى ازبروز موج قيمتى 

شوك زده شده اند ونمى توانند تصميم گيرى كنند.
به گزارش ايســنا صنايع لبنى در طول سنوات گذشته قيمت 
محصولاتشــان را خودســرانه افزايش داده انــد و پس از آنكه 
تخلفشان از سوى دستگاه هاى متولى و نظارتى محرز مى شود، 
مجوز افزايش قيمت را مى گيرند و هيچ كس هم پاســخگوى 
مدت زمانى كه آن ها گرانفروشى كرده اند، نمى شود و گويا اين 

عادت هم از سر لبنياتى ها نمى افتد!

 گرانى هاى سرسام آور
در هفته هاى گذشــته محصولات لبنى در برندهاى مختلف با 
افزايش قيمت مواجه شــد؛ به عنوان مثال شير كم چرب 1/5 
ليترى كه اخيراً با افزايش قيمت به 3500 تومان رســيده بود، 
ديروز با قيمــت 4000 تومانى در برخى از برندهاى مطرح در 
بازار عرضه شد، اين در حالى است كه براساس آخرين مصوبه 
كارگروه تنظيم بازار در تاريخ ســوم مرداد امسال اين محصول 
حداكثر بايد 2950 تومان قيمت گذارى شود و نرخ مصوب ديگر 
محصولات لبنى را نيز تصويب و ابلاغ كرده است كه البته تقريباً 
هيــچ كدام از برندهاى مطرح و موجود در بــازار آن را رعايت 
نكرده اند و به غير از شير كم چرب 1/5 ليترى ديگر محصولات 
لبنى هم مشــمول اين افزايش قيمت شده و هيچ كدام از اين 

تخلفات جا نمانده اند.
البته حسن يونس سينكى - معاون توسعه بازرگانى داخلى وزير 
صنعت، معدن و تجارت - اينگونه توضيح داد كه مسئله قيمت 
و بازار شير و لبنيات همچنان در حال بررسى و كارشناسى در 
ستاد تنظيم بازار است و اگر افزايش قيمتى از سوى صنايع لبنى 

صورت گرفته باشد، تخلف محسوب مى شود.
به گفته وى، در هفته گذشته به طور مفصل مباحثى درباره 
لبنيات در ســتاد تنظيم بازار مطرح شد، چراكه صنايع لبنى 
مدعى هستند «عرضه شــير كافى از سوى دامداران صورت 
نمى گيرد» بنابراين قرار شــد كارگروه تخصصى به بررســى 
مسائل مرتبط در حوزه اين صنعت بپردازد. اما هنوز هيچ گونه 
افزايش قيمتى ابلاغ نشــده اســت.حال كه اين وزارتخانه و 
سينكى به عنوان يكى از اعضاى ســتاد تنظيم بازار، تخلف 
صنايع لبنى را تأييد كرده و گرانفروشى شان محرز شده است، 
بايد به اين مســئله بپردازيم كه چه كســى يا چه نهادى به 
عنوان ناظر و متولى مسئول پيگيرى اين تخلفات است. مگر 
نه اينكه ســازمان حمايت مصرف كنندگان و توليدكنندگان 
و ســازمان تعزيرات حكومتى در ايــن زمينه وظايفى دارند، 
اما دقيقاً كجاى داســتان قرار دارند و چرا با تخلف آشــكار 
لبنياتى هــا برخورد نمى كننــد و قيمت ها را به مصوب قبلى 
برنمى گردانند!؟ همچنين دســتگاه هاى متولى مانند وزارت 
جهاد كشاورزى نيز در اين زمينه بايد پاسخگو باشند و تنها 

به اعلام تخلفات اكتفا نكنند.

 بانك مركزى 
مى تواند با حفظ 
ذخاير ارزى كشور، 
در بازار دخالت 
كرده و قيمت را 
كاهش دهد

بــــــــرش
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روزنامـه صبـح ایـرانجامعه

صدا و سیما برنامه ای برای کاهش طلاق ارائه نکرده است فارس: وزیر کشور با بیان اینکه سازمان صدا و سیما حتی یک برنامه در ارتباط با کاهش طلاق تولید نکرده است، گفت: برای 
فرهنگ ســازی کاهش طلاق انجام تبلیغات امری ضروری اســت. رحمانی فضلی گفت: هرچند این ســازمان در جریان آسیب هاست ولی باید به آن ها ابلاغ شود تا در جهت فرهنگ سازی این امور مهم را 

انجام دهد؛ می توان گفت رسانه نقش خود را در زمینه طلاق بخوبی ایفا نکرده است. 
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خبر

پس از خبر

 روی دیگر تصمیم اخیر آموزش و پرورش

حذفمشقشب،تکلیفخانوادهرابیشترمیکند

جامعه/ محبوبه علی پور  چندی پیش رضوان حکیم زاده، 
معاون آموزش ابتدایــی وزارت آموزش و پرورش از جایگزینی 
تکالیف مهارت محور در ســال تحصیلی جدید به جای مشق 
شب خبر داد به این ترتیب دانش آموزان پایه های اول تا سوم 

ابتدایی مشق شب نخواهند داشت.
در مرحله نخست این برنامه نیز در کلاس هایی که تراکم 16 تا 
25 دانش آموز دارند، اجرا خواهد شــد و در سال های آینده در 
دیگر مدارس اجرا می شــود. حال باید پرسید با وضعیت نظام 
آموزشــی ما اجرای این طرح تا چه حد می تواند عملی و مؤثر 

باشد؟

 به عزم راسخ و فهم ملی نیاز داریم
دکتر جواد حاتمی، دانشیار دانشگاه تربیت مدرس در گروه علوم 
تربیتی در این باره اظهار می دارد: فنلاند کمترین زمان ماندگاری 
دانش آموزان را در مدارس دارد، اما در عین حال بالاترین کیفیت 

آموزشی را درجهان داراست. در واقع می توان به شرایطی رسید 
که با کاهش حضور در مدارس هم اثرگذاری کیفی داشت و هم 
مشــق شب حذف شود. البته عامل اصلی عدم بهره وری نظام 
آموزشی ما، معلمان و مدیران غیرحرفه ای و فضاهای آموزشی 

غیراستاندارد است. 
به تعبیر دیگر کم و یا زیاد کردن ساعات مدرسه با وجود کادر 
آموزشی ناشی و فضاهای تحصیلی غیر جذاب و غیراستاندارد 
راه به جایی نمی برد. در واقع آموزش وپرورش ما از این بحث ها 
گذشته؛ زیرا بین نظام آموزشی ما با نظام آموزشی کشورهای 

پیشرفته بسیارفاصله است. 
زیرا تمام تلاش نظام آموزشــی مان قرار است روزی در میدان 
نبرد با کنکور ثمره دهد. وی تأکید می کند: با حذف مشق شب 
و به دنبال آن حذف کنتــرل آموزش و پرورش در فراگیری و 
مهارت آمــوزی دانش آموز گویا فرزندان ما قرار اســت مطابق 
این برنامه توســط خانواده مهارت فرا بگیرند، اما مگر خانواده 
مسئولیت آموزشــی دانش آموزان را بر عهده دارد؟ آیا والدین 
تــوان اســتعدادیابی و آموزش حرفــه ای را دارند یا مگر همه 
خانواده ها از صلاحیت آموزش و مهــارت آموزی برخوردارند؟ 
مگــر درنظام های آموزشــی مترقی دنیا چنیــن انتظاراتی از 
خانواده ها وجود دارد؟ این نظام آموزشــی است که باید عهده 
دار استعدادیابی و رشــد دانش آموزان باشد، البته دیوار کوتاه 
آموزش و پرورش و بودجه های ناچیز این مجموعه به نهادهای 
بالادستی و تصمیم گیری مثل شورای عالی انقلاب فرهنگی و 
مجلس شورای اسلامی برمی گردد که به آموزش و پرورش به 
چشــم نهادی هزینه ای نگاه می کنند، نه سرمایه ای؛ از همین 

 رو تا وقتی نگاه ها تغییر نکند نمی توان انتظار داشت معلمی با 
200 دلار حقوق درماه با انگیزه کافی آموزش دهد.

به هر حال از آنجا که مسائل آموزش و پرورش پیچیده و چند 
وجهی است، از این رو به عزم راسخ و فهم ملی برای درک وحل 

مشکلات نیاز داریم.

 نخبگانی پاسخگو تربیت کنیم
مهندس محمود فرشــیدی از وزرای پیشین وزارت آموزش و 
پرورش نیز می گوید: در اجرای این طرح نگرانی نسبت به نگاه 
حداقلــی به آموزش و پرورش وجــود دارد؛ چراکه مطابق این 
نگرش می توان به کمترین ها اکتفا کرد، درحالی که در مقابل 
این رویه نظام آموزشــی وجود دارد کــه وظیفه خود می داند 
حداکثر اثرگذاری را بر تربیت و آموزش نسل آینده داشته باشد. 
چرا که مطابق چشــم اندازهایی که نظام اســلامی برای آینده 
جهان ترسیم کرده ما باید در تمام زمینه ها حرفی برای گفتن 
داشته باشیم، بنابراین در حوزه تعلیم و تربیت نیز باید نخبگانی 

را تربیت کنیم که پاسخگوی توقعات باشند. 
نمی توان با این انگیزه که نباید بر دانش آموز فشار آورد، وضعیت 
تحصیل را تحت تأثیر قرار دهیم؛ زیرا وظیفه دانش آموز تحصیل 
است البته بنابر سند بنیادی باید مفاهیم آموزشی،جامع الاطراف 

و همراه با جذابیت و نشاط باشد.
در پایان باید یادآور شد با حذف تکلیف شب از مسئولیت های 
دانش آموز، در کنار ضعف فعلی تکفل خانواده در مهارت آموزی، 
به دانش آموزان نمی توان از خانواده انتظار داشت تا بار آموزش و 

پرورش در مهارت آموزی به دوش خانواده گذاشته شود.

گزارش میدانی قدس با هدف راستی آزمایی کمبود تجهیزات پزشکی در بیمارستان ها

ارز تجهیزات پزشکی کجا هرز می رود ؟
خبر

جانشین معاون هماهنگ کننده 
ناجا خبر داد

امکان صدور ویزای اربعین 
در مراکز رسمی عراق در ایران 

ایلنا: جانشین معاون هماهنگ کننده ناجا 
از همکاری و تبــادل اطلاعات با عراق برای 
جلوگیری از صدور ویزای جعلی برای ســفر 
اربعین خبر داد. ســردار محسن فتحی زاده 
با تأکید بر اینکه صدور ویزا در دفاتر معتبر 
انجام می شود، ادامه داد: امسال تعاملاتی با 
ســفارت عراق در حال انجام است تا با آن ها 
همکاری و تبادل اطلاعات داشته و از جعل 
ویزا جلوگیری شود. وی تصریح کرد: صدور 
ویزا در مراکز رســمی دولت عراق در ایران 
از جمله ســفارتخانه، کنسولگری ها و دفاتر 
مشخص شده امکان پذیر است و به هیچ وجه 

در مرز ویزا صادر نمی شود.

نایب رئیس فراکسیون 
حج و زیارت مجلس:

زیرساخت های مرز خسروی 
برای مراسم اربعین مهیاست

خانه ملت: نایب رئیس فراکســیون حج و 
زیارت مجلس گفت: زیرســاخت های لازم 
برای تــردد زائران برای مراســم اربعین در 
مرز خسروی فراهم شــده است. سیدجواد 
حســینی کیا گفت: مذاکراتی را دولت ایران 
در خصوص امکان مســافرت زائران عتبات 
عالیات در مراسم پیاده روی اربعین از طریق 
مرز خسروی با دولت عراق صورت داده است 
که امید است نتایج مذاکرات به بازگشایی این 
مرز منجر شــود. وی افزود: از مرز خسروی 
روزانه نزدیک به 1000 خودرو در حال تردد 
است که نشانگر امنیت در این مرز است که 
امید می رود در مراسم اربعین بتوان از ظرفیت 
این مرز بــرای ورود زائران عتبات عالیات به 

عراق استفاده کرد.

رئیس کمیته امداد:
مرحله دوم جشن عاطفه ها 

11 مهر برگزار می شود

ایرنا: رئیس کمیته امداد گفت: یازدهم مهر 
مرحله دوم جشن عاطفه ها در مدارس کشور 
برگزار می شــود. در این مرحله کمک ها به 
صورت کاملاً نقدی انجام می شود. پرویز فتاح 
افزود: این نهاد بــا وزارت آموزش و پرورش 
تفاهمنامه همکاری منعقد کرده تا پاکت های 
حامل نامه برای کمک نقدی توسط مدیران 
مدارس در اختیــار دانش آموزان قرار بگیرد. 
دانــش آموزان نامه را به والدین خود تحویل 
می دهند و آن ها نیز در حد بضاعت کمک های 

نقدی خود را به مدرسه پرداخت می کنند. 

رئیس دبیرخانه شورای ملی 
سالمندان کشور:

هشت میلیون سالمند 
در کشور زندگی می کنند 

ایرنا: رئیس دبیرخانه شورای ملی سالمندان 
کشور گفت: هفت و نیم تا هشت میلیون نفر 
سالمند در کشور بسر می برند که تنها تعداد 
کمــی از آن ها تحت پوشــش صندوق های 
حمایتی هستند. محســن سلمان نژاد افزود: 
هم اکنون فقط 15 هزار ســالمند در مراکز 
شبانه روزی و روزانه نگهداری می شوند و تحت 
پوشش صندوق های حمایتی هستند و این به 
آن علت است که خانواده های ایرانی علاقه مند 
هستند خود از سالمندان نگهداری کنند. به 
گفته سلمان نژاد، خانواده ها فقط در مواردی 
مانند آلزایمر پیشرفته، سالمندان را به مراکز 
نگهداری می سپارند. رئیس دبیرخانه شورای 
ملی سالمندان کشور گفت: برخی خانواده ها 
به دلیــل منابــع اقتصــادی در نگهداری 
سالمندان مشــکل دارند، معمولا 30 تا 40 
درصد جمعیت ســالمند مراکز نگهداری به 
دلیل آلزایمر در این مراکز نگهداری می شوند.

کمبودها در حدی 
است که اگر به 

همین شکل جلو 
برویم، برخی 

بیمارستان هایی که 
کشوری هستند 

و ردیف بودجه ای 
از وزارت بهداشت 

ندارند، تعطیل 
می شوند 

بــــــــرش

مسئولان محیط زیست، شورش را درآورده اند 
قرق های اختصاصی 

ترفندی برای زمین خواری و کوه خواری 
مهر: عضو هیئت مدیره انجمن ارزیابی 
محیط زیســت ایــران گفــت: صدور 
مجوز شــکار بدون محاســبه ظرفیت 
برد زیستگاه ها، اقدامی غیرعلمی است 
و هیچ یک از مســئولان محیط زیست 
دوره های لازم برای این کار را نگذرانده اند. 
مجید مخدوم با اشــاره به اینکه صدور 

جواز شکار بدون محاســبه ظرفیت برد زیستگاه ها اقدامی غیرعلمی و مغایر با 
ضوابط محیط زیستی است، گفت: حتی در کشورهایی که برای شکار در برخی 
زیستگاه ها پروانه صادر می کنند پیش از صدور مجوز، معیاری با عنوان ظرفیت 
برد زیســتگاه مدنظر قرار می گیرد. مخدوم با تأکید بر اینکه »شکارفروشی های 
مســئولان محیط زیست صد در صد اشتباه اســت« ادامه داد: ادعاهایی از این 
دست که شکار، به اصلاح نسبت جنسیتی حیات وحش کمک می کند، شکار، با 
حذف افراد پیر سبب جفت گیری افراد جوان و سلامت گله می شود یا اینکه شکار 
سبب تعدیل جمعیت حیات وحش می شود، توجیه هایی است که هیچ کدام پایه و 
اساس عملی نداشته و به عنوان توجیهی برای شکارفروشی پذیرفته نخواهد شد. 
وی در پایان تصریح کرد: متأسفانه باید بگویم مسئولان محیط زیست، شورش را 
درآورده اند و قرق های اختصاصی،تنها و تنها می تواند ترفندی برای زمین خواری 

و کوه خواری باشد.

عضو کمیسیون آموزش و تحقیقات مجلس مطرح کرد
گسترش بی رویه رشته های دانشگاهی 

افزایش دانش آموختگان بیکار
خانه ملت: عضو کمیســیون آموزش 
و تحقیقات مجلس معتقد اســت رشد 
بی رویه رشــته های دانشگاهی افزایش 
دانش آموختــگان بیکار را بــه دنبال 
داشته است. ســیدمحمدجواد ابطحی 
با اشــاره به ســؤال خود از وزیر علوم، 
تحقیقات و فناوری که در دســتور کار 

صحن علنی مجلس قرار گرفته است، گفت: سؤال مشترک من از وزیر علوم در 
خصوص گسترش بی رویه رشته های دانشگاهی بدون توجه به بازار کار است. وی 
خاطرنشان کرد: گسترش واحدهای دانشگاه های آزاد، علمی کاربردی، پیام نور و 
غیر انتفاعی سبب افزایش تعداد دانش آموختگان بیکار شد. ابطحی با بیان اینکه 
بازار رشته های کودک یاری، مامایی، روان شناسی، حقوق، زمین شناسی، جغرافیا 
و... اشباع شده اند و کشش دانشجوی بیشــتر را ندارد، عنوان کرد: استخدام در 
بخش دولتی ممنوع است و بخش خصوصی نیز به دلیل رکود اقتصادی توانایی 
جذب دانش آموختگان را ندارد. وی تأکید کرد: اجرای طرح آمایش آموزش عالی 
می تواند در کاهش تعداد دانش آموختگان بیکار نقش مؤثری داشته باشد اگرچه 
براســاس گزارش های ارائه شده توسط معاون آموزشی وزارت علوم این طرح در 
سال های اخیر در حال اجرا است، اما بهتر است در این مسیر از نظرات کارشناسان 

مرکز پژوهش ها نیز استفاده شود.

معاون وزیرآموزش و پرورش خبر داد
ابلاغ دستورعمل »امربه معروف و نهی از منکر« 

به مدارس
ایسنا: معاون پرورشی و فرهنگی وزارت 
آمــوزش و پــرورش از تدویــن و ابلاغ 
دستورعمل امر به معروف و نهی از منکر 
خبر داد و گفت: دو ساختار تحت عنوان 
»یاوران معروف« و »یادآوران معروف« 
هم تعریف شده اســت و در هر کلاس 
یک یاور معروف داریم که معارف مهم را 

بسط و نشر می دهد. علیرضا کاظمی اظهار کرد: در حوزه امر به معروف و نهی از 
منکر با تمرکز بر »معروف«، کارهایی را دنبال می کنیم و بتازگی برای نخستین 
بار دستورعمل امر به معروف و نهی از منکر را آماده و شورای امر به معروف و نهی 
از منکر را در ادارات و مدارس فعال کردیم. وی با بیان اینکه معتقدیم احسان به 
پدر و مادر بهترین »معروف« اســت، گفت: دو ساختار با عنوان یاوران معروف و 
یادآوران معروف هم تعریف شده است و در هر کلاس یک یاور معروف داریم که 
معارف مهم را بسط و نشر دهد. تمرکز ما بر معروف است و اگر حتی همین یک 

مورد هم در بین دانش آموزان نهادینه شود موفقیت بزرگی است. 

یک مسئول ستاد کل نیروهای مسلح اعلام کرد
جزئیات اضافه خدمت مشمولان نظام وظیفه

ایلنا: رئیس اداره سرمایه انسانی سرباز 
ستاد کل نیروهای مسلح جزئیات اضافه 
خدمت مشمولان نظام وظیفه را اعلام 
کرد. سردار موسی کمالی درباره اضافه 
خدمت مشمولان ســربازی گفت: یک 
نوع از اضافه خدمت هــا اضافه خدمت 
سنواتی است و شامل حال مشمولانی 

می شود که با تأخیر خود را معرفی می کنند و به قوت خود باقی است. همچنین 
اضافه خدمت مشمولانی که به مرخصی رفته و خود را دیر از موعد مقرر به پادگان 
معرفی می کنند که به اضافه خدمت نحََس معروف است نیز همچنان پابرجاست.

وی ادامه داد: اضافه خدمت انضباطی نیز در یگان های نیروهای مسلح رایج بود و 
برای مشمولان به دلیل موارد انضباطی اضافه خدمت در نظر گرفته می شد که این 
نوع از اضافه خدمت برداشته شده است و هیچ یگانی نباید این نوع اضافه خدمت 
را برای مشمولان در نظر بگیرد. سردار کمالی تصریح کرد: اما اگر سرباز تخلفی 
را مرتکب شود که این تخلف موجب بازداشت سرباز شود، با توجه به اینکه فردی 
که بازداشت شده خدمت نمی کند به ازای روزهایی که در بازداشت بوده، اضافه 

خدمت برای آن سرباز در نظر گرفته می شود.

عضو شورای انقلاب فرهنگی عنوان کرد
کوتاهی در اجرای سند آمایش آموزش عالی

مهر: عضو شورای عالی انقلاب فرهنگی 
به سند آمایش آموزش عالی اشاره کرد و 
گفت: این سند ابلاغ شده، ولی در حوزه 
آموزش عالــی کوتاهی هایی می بینیم. 
منصور کبگانیــان گفت: بســیاری از 
آســیب ها ریشــه در آمایــش آموزش 
عالی دارد و اگر این ســند اجرایی شود 

دســتاوردهای خوبی خواهیم داشت. وی با بیان اینکه علم باید به جامعه وصل 
شود، گفت: در تدوین اسناد به سمت اقتصاد دانش بنیان حرکت خواهیم کرد. 

رئیس اداره سلامت گوش وزارت بهداشت مطرح کرد
تولد 3000 کودک کم شنوا در هر سال

فارس: رئیس اداره سلامت گوش وزارت 
بهداشــت گفت: ســالانه حدود 3000 
کودک کم شــنوا به مجمــوع کودکان 
کم شنوای کشور افزوده می شوند. سعید 
محمودیان اظهار داشت: در حال حاضر 
اقدامات بسیار خوبی در وزارت بهداشت 
در زمینه شــنوایی کودکان و نوجوانان 

انجام شده است، اما اکنون از هر هزار تولد 3/7 نوزادان به کم شنوایی یا اختلال در 
شنوایی مبتلا هستند و سالانه حدود 3000 کودک به مجموع کودکان کم شنوای 
ما افزوده می شــوند. محمودیان با بیان اینکه در سنین بالا استفاده خودسرانه از 
داروها در منزل برای درمان بیماری های گوش رواج یافته است این موضوع را یکی 
از عوامل تشــدیدکننده این بیماری دانست. وی افزود: از 10 سال پیش تاکنون 
برای 10 هزار نوزادی که به مشکلات شنوایی مبتلا بوده اند عمل کاشت حلزون 

انجام شده و آن ها را به زندگی عادی بازگردانده ایم.

جامعه/ محمود       مصد      ق مســئولان  
وزارت بهداشــت طی دو سه ماه اخیر و به 
دنبال موضوع تحریم و نوسانات ارزی بارها 
بحث کمبود تجهیزات پزشکی را رد کرده 
و مدعی شده اند که در این زمینه کمبودی 
وجود ندارد و اگر کم و کســری هست به 
صورت موردی است. به عنوان نمونه دکتر 
ایرج حریرچی قائم مقام و سخنگوی این 
وزارتخانــه گفته بود در حال حاضر حدود 
270 هزار قلم تجهیزات پزشکی در کشور 
به ثبت رسیده که تأمین آن ها با ارز 4200 
تومانــی در حال انجام اســت و به غیر از 
مواردی بسیار اندک، هیچ کمبودی نداریم. 
این در حالی است که برخی از کارشناسان 
درباره کمبود گسترده تجهیزات پزشکی 
هشــدار می دهنــد، چنانکه علــی امیر 
ســوادکوهی؛ رئیس انجمن مراقبت های 
ویژه ایران می گوید: هم در بخش تجهیزات 
و هــم در بخش دارو هیــچ کدام از مراکز 
درمانی وضعیت مناسبی ندارند. حتی در 
تأمین آنتی بیوتیک هم مشکل دارند. یعنی 
کمبودها در حدی است که اگر به همین 
شکل جلو برویم، برخی بیمارستان هایی که 
کشوری هستند و ردیف بودجه ای از وزارت 

بهداشت ندارند، تعطیل می شوند. 
این گونه ادعاهای ضد و نقیض ما را بر آن 
داشت سری به چند بیمارستان در تهران 
بزنیم و به صورت میدانی به بررسی موضوع 

بپردازیم تا بیشتر واقعیت امر را دریابیم.
 

 نمی توان منکر برخی از کمبودها شد
دکتــر ســهیلا مانــی فــر، متخصص 
بیماری هــای دهــان و دنــدان مجتمع 
بیمارســتان امام خمینی)ره( در خصوص 
تجهیزات  به  بیمارســتان ها  دسترســی 
پزشکی به قدس می گوید: نمی توان منکر 
برخی از کمبودها در این زمینه شد اما در 
مجموع وضعیت نسبت به گذشته تفاوت 
زیادی نکرده است، یعنی از سایر بخش ها 
یا بیمارستان ها اطلاعی ندارم اما تجهیزات 
پزشــکی مورد نیاز ما در بخش کانســر 
بیمارستان امام فراهم است. البته تجهیزات 
صد درصد فراهم نیست اما آن قدر هست 
که رضایت بخش باشد. اما یک متخصص 
بیماری هــای داخلی همین بیمارســتان 
هم که مایل به معرفی خود نیســت نظر 
دیگــری دارد و معتقــد اســت: وضعیت 
بیمارســتان ها از لحاظ تجهیزات پزشکی 
افتضاح اســت. او می گوید: ست پانسمان 
ازجمله تجهیزات مهمی است که در اتاق 
عمل کاربرد دارد که متأســفانه دسترسی 
بیمارســتان به آن سخت شده است. وی 
از نبود دســتکش لاتکس در بیمارستان 
امام خمینی)ره( از ســه ماه پیش تاکنون 
خبر می دهد و می گوید: اکنون در بخش 
عفونی بیمارســتان پرستاران مجبورند به 
جای دستکش لاتکس  از دستکش نایلونی 
استفاده کنند. این پزشک متخصص، عقب 
افتــادن و کاهش عمل جراحی بیماران را 
از مهم ترین تبعات منفی کمبود تجهیزات 
پزشکی در بیمارستان می داند و می گوید: 
برخی از بیمارســتان های دولتی به دلیل 
نداشــتن تجهیزات مورد نیاز نمی توانند 
عمل جراحی کنند و مجبورند بیماران را به 
بیمارستان امام خمینی)ره( ارجاع بدهند، 
از سوی دیگر در این بیمارستان هم شاهد 
کاهــش عمل جراحی بیماران هســتیم. 
به طور مثال آمار عمــل اتاق ارتوپدی در 
گذشته 10عمل بوده که این رقم اکنون به 
پنج عمل جراحی رسیده است، چون ست 

پزشکی و برخی دیگر از ملزومات پزشکی 
چندان فراهم نیست.

 
 وضع خصوصی هــــا بهتر است 
مسئول تجهیزات پزشکی دو بیمارستان - 
خصوصی و دولتــی- در تهران هم کمبود 
تجهیزات پزشــکی در بیمارستان ها را یک 
واقعیت تلخ می خواند و به قدس می گوید: 
از دستکش لاتکس بسیار معمولی گرفته تا 
سیفی باکس، آنژیوکت، پک های استریل، 
دان و شــان و ســایر کالاهای تخصصی تر 
کمبود داریم، یعنی همه مدیران، پزشکان 
و کادر درمانــی بیمارســتان های دولتی و 
خصوصی کمبود تجهیزات پزشکی را کاملًا 
لمس می کنند. البته شاید برخی از مراکز 
درمانی از قبل بعضی از ملزومات پزشــکی 
را در انبارهای خود ذخیره کرده باشــند و 
هنوز کمبود را احســاس نکنند اما وقتی 
موجودی انبارشــان به صفر برسد آن وقت 
کمبودها آثار خودش را نشان می دهد.وی 
علاوه بر کمبــود، از افزایش نرخ تجهیزات 
پزشــکی خبر می دهد و می گوید: وزارت 
بهداشت روی کالاهای پزشکی نرخ گذاری 
می کند که دسترســی به آن هــا از طریق 
ســایت مربوطه امکان پذیر است اما نکته 
اینجاست این نرخ ها یا از سوی شرکت های 
تجهیزات پزشکی رعایت نمی شود یا اینکه 
آن ها لوازم را به واسطه ها می فروشند که تا 
به دست بیمارستان ها برسد افزایش قیمت 
پیدا می کنند. مثلاً یک بسته دستکش که 
قیمتش 12 هزار تومان تعیین شــده تا به 
دست بیمارستان برسد نرخش به 30 هزار 
تومان هم می رســد. وی کمبود تجهیزات 
پزشکی در بیمارستان های دولتی را حادتر 
از بیمارســتان خصوصی عنوان می کند و 
می گوید: دلیل این موضوع هم آن است که 
بیمارستان های خصوصی از قبل و به صورت 
نقدی یکسری کالاها را خریداری کرده اند به 
همین دلیل تاکنون به اندازه بیمارستان های 
دولتی مشکل کمبود تجهیزات را احساس 

نکرده اند. 

 کمبود تجهیزات پزشکی؛ بازی جدید 
از بیمارســتان های  مدیر عامــل یکــی 
خصوصی اما بحث کمبود تجهیزات پزشکی 
را بازی افرادی می خواند که درصدد افزایش 

نرخ تعرفه تجهیزات پزشکی هستند.
او کــه جانباز 50 درصدی جنگ تحمیلی 
است، برای اثبات سخنانش می گوید: شاید 
تجهیزات مصرفی بیمارســتان ها تا حدود 
10 درصد کم شــده باشد که این موضوع 
به خاطر صرفه جویی اســت نه چیز دیگر. 

در واقع برخلاف تصور بعضی ها آمار مجموع 
عمل های جراحی هر یک از بیمارستان ها 
به نسبت گذشته کم نشده است. یعنی اگر 
100 داروی الف یا ب در گذشته استفاده 
می شــد اکنون هم به همان تعداد مصرف 
می شود اما این کار با سختی انجام می گیرد، 
چون قبلاً از طریق داروخانه ها و شرکت ها 
تهیه ملزومات پزشــکی براحتــی انجام 
می گرفت اما اکنون همان ها را باید از بازار 
آزاد و با چند برابر قیمت تهیه کنیم. به طور 
مثال وقتی با داروخانه تماس می گیریم و 
درخواست داروی آتراکریوم برای بی هوشی 
می کنیم، پاسخ می دهند: موجود نیست، اما 
همین دارو در بازار آزاد موجود است یا مثلًا 
ســرم رینگر موجود نیست اما سرم نرمال 

سارین هست. 
وی در همین زمینه تصریح می کند: بحث 
اینجاست که اگر کالایی نیست پس نباید 
در بازار آزاد هم باشد و اگر هست پس چرا 
بعضی از بیمارستان ها که ارتباطات آنچنانی 
با الف و ب دارند می توانند براحتی کالاهای 
مورد نیازشان را تأمین کنند اما بعضی از 
بیمارستان ها باید از بازار آزاد تهیه کنند؟ 
بنابرایــن می توان گفــت در این قضیه با 
بیمارستان و جان بیماران بازی می کنند، 
یعنی فقط می خواهنــد تعرفه تجهیزات 
پزشکی را بالا ببرند وگرنه بحث تحریم و 
کمبود مطرح نیست چون اگر این گونه بود 
ما نباید شــاهد این همه افزایش قیمت ها 
باشیم، دلیلش هم این است که تحریم های 
دور قبل با توجه به مشــارکت کشورهای 

اروپایی بسیار گسترده تر بوده است. 
وی می افزایــد: مقامات وزارت بهداشــت 
می گوینــد که قیمت تجهیزات پزشــکی 
افزایــش نمی یابد امــا یک لوله تراشــه 
پلاســتیکی که 2200 تومان بــود را باید 
7000 تومان خریداری کنیم یا ایزوفلورام 
با نرخ تعرفه 80 هزار تومان در داروخانه ها 
نیست اما در بازار آزاد با نرخ 300 هزار تومان 
فراوان یافت می شود و جالب اینجاست که 
دارو را می آورنــد دم در و می گویند کارت 
بکش؛ یعنی حتی چک روز بیمارســتان 
را هم قبــول نمی کنند چون نمی خواهند 
اثری از خودشان بر جای بگذارند تا بعدها 

مشخص شود این دارو از کجا آمده است.

 نظارت ناکافی دولت 
محمد حســین قربانــی، نایــب رئیس 
کمیســیون بهداشــت و درمان مجلس 
شورای اسلامی اما بصراحت از کمبود دارو 
و تجهیزات پزشکی در مراکز درمان خبر 
می دهد و به قــدس می گوید: به هرحال 

بحث نوسانات ارزی و تحریم ها تا حدودی 
روی همه حوزه های کشــور اثر گذاشــته 
است و موضوع تجهیزات پزشکی هم از این 
قضیه مستثنا نیست. یعنی هرچند تمام 
تلاش دولت این بوده اســت که بتواند ارز 
4200 تومانی را برای بسیاری از حوزه های 
سلامت از جمله دارو و تجهیزات پزشکی 
تعریف کند اما نکته اینجاست که توان یا 
منابع مالی برای تعریــف این ارز موجود 
نبوده و از ســوی دیگر به علت نبود دقت 

دولت  کافــی  نظــارت  و 
بســیاری از این ارزها برای 
امور غیر ضروری اســتفاده 
شــده که این هم مزید بر 
مشکلات شده است. اما آن 
چیزی که اکنون با جدیت 
دنبال می شــود این است 
تمام کالاهای ضروری  که 
حوزه سلامت از ارز 4200 
تومان برخوردار شــوند و 
سازمان  و  بهداشت  وزارت 
غــذا و دارو این ارز را برای 
کالاهــای ضــروری حوزه 
بدهند  اختصاص  سلامت 

و نظــارت کنند تا بخش خصوصی نیز در 
همین مسیر گام بردارد.

 سامانه ای برای تشخیص داروهای 
ضروری از غیر ضروری

این یک واقعیت اســت کــه کمبود دارو 
و تجهیزات پزشــکی در بیمارســتان ها و 
مراکز دولتی وجــود دارد و آنچه امروز به 
این کمبودهــا دامن می زند، کمبود منابع 
مالی است، بنابراین دولت باید تلاش کند 
تا منابع مالی مورد نیاز حوزه ســلامت را 
در اختیار وزارت بهداشــت قرار دهد و از 
طرف دیگر این وزارتخانه نیز باید متعهد 
باشد تا منابع مالی را در جهت امور ضروری 
استفاده کند. شاید تا دیروز هر کسی برای 
هــر کالایی از جمله مکمل ها پس از ثبت 
ســفارش ارز مربوطــه را دریافت می کرد 
ولی باید ایــن موضوع مدیریت و برای آن 
سامانه ای تعریف شود و کالاهای ضروری 
و با اهمیــت از کالاهای غیرضروری مجزا 
شوند تا با همین داشته های خود بتوانیم 
نیازهای خود در حــوزه دارو و تجهیزات 
پزشکی را برطرف کنیم. ضمن آنکه برای 
رســیدن دارو و تجهیزات پزشکی تولید 
داخل به دســت بیماران، بیمارستان ها و 
ســایر مراکز درمانی باید هرچه بیشتر از 
قدرت سیستم الکترونیک برای نظارت بر 

امور استفاده کرد.
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میهن روزنامـه صبـح ایـران

اتصال ریلی اســتان اردبیل به کشــور آذربایجان قطعی شــد اردبیل - مهر: استاندار اردبیل از ظرفیت جابه جایی ســالانه بیش از 2۰ میلیون تن بار با اتصال ریلی این استان به کشور 
جمهوری آذربایجان خبر داد. اکبر بهنام جو در تشریح دستاوردهای سفر یک روزه هیئت سیاسی و اقتصادی این استان به جمهوری آذربایجان افزود: در این سفر، اتصال ریلی استان اردبیل به همسایه 

شمالی قطعی شد. وی از ایجاد پایانه بندر خشک در امتداد خط آهن اردبیل به مغان و در محل اتصال به ریل بین المللی خبر داد.
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خبر

خبر

دام سودجویان برای آسمان ایران 

گونه های در معرض انقراض، قربانی قوش بازان می شوند  اجرای طرح خاموشی 
چاه های کشاورزی یزد

یزد - قــدس: مدیرعامل شــرکت آب 
منطقه ای یزد گفت: اجرای طرح خاموشی 
چاه های کشاورزی مورد استقبال کشاورزان 
قــرار گرفته و این طرح، طی دو مرحله 60 

روزه در کل استان اجرا می شود. 
محمد مهدی جوادیان زاده افزود: در اجرای 
طرح خاموشی چاه های کشاورزی، عدالت 
رعایت شده و هیچ چاهی مستثنا نیست و 
چاه های کشاورزی دارای گلخانه هم شامل 

این طرح می شوند.
جوادیان زاده با تشــریح وضعیت منابع آبی 
اســتان گفت: وضعیت تأمین آب اســتان 
شرایط مناســبی ندارد و ما باید منابع آب 
داخلی، چاه های یزد گــرد و چرخاب را که 
عمــده چاه های تأمین کننده آب شــرب 
مردم هســتند، به هر قیمت حفظ کنیم، 
تعرض های صورت گرفته بر خط اول انتقال 
آب به یزد این مسئله را بیش از پیش مورد 

اهمیت قرار می دهد.

خسارت 126 میلیارد تومانی 
سیل در تالش

رشت- ایســنا: فرمانــدار تالش گفت: 
ســیل اخیر بیــش از 126 میلیارد تومان 
به زیرساخت های شهرستان و 170 واحد 

مسکونی در روستاها خسارت زده است.
سیدعیسی مهدوی در جلسه ستاد بحران 
شهرســتان تالش با بیان اینکه این قبیل 
بارش و طغیان رودخانه های شهرســتان 
در ســال های اخیر در منطقــه کم نظیر 
بوده اســت، ادامه داد: بنا به گزارش بنیاد 
مسکن، ســیل به 170 واحد مسکونی در 
مناطق روســتایی خسارت زده است و 20 
عدد تیر برق، 500 متر فیبر نوری و 950 
متر کابل هوایی بخش مخابرات را تخریب 

کرده است.
وی افزود: سیل مهرماه 130 متر از شبکه 
خطوط آب شهری، 2313 متر طول شبکه 
گاز، 5420 متر از شــبکه آب روستایی و 
3250 متر طول شبکه برق را از میان برده 

است.

صنایع دستی سیستان و بلوچستان 
نیازمند تجاری سازی است

چابهار- ایرنا: مدیر عامل منطقه آزاد 
چابهار در جنوب سیستان و بلوچستان 
گفت: صنایع دستی زیبا و بی نظیر زنان 
و مردان هنرمند سیستان و بلوچستان 
نیازمند تجاری سازی، بازاریابی و فروش 
است. عبدالرحیم کردی در آیین تجلیل 
از فعالان حوزه گردشگری چابهار اظهار 
داشت: چابهار ظرفیت های بی نظیری در گردشگری و جذب گردشگران داخلی و 
خارجی دارد و زیرساخت های آن متناسب با جایگاه توریستی در حال آماده شدن 
است. وی افزود: صنایع دستی فاخر سیستان و بلوچستان باید برای صنعتگران 
درآمدزا باشد و بتوانند با آن امرار معاش کنند. کردی بیان کرد: منطقه آزاد چابهار 
در حال رسیدگی به مشکلات بیمه، بازاریابی و فروش محصولات صنایع دستی 

مردم این استان است و گام های مثبتی برداشته است.

بازار قزوین بسیار نا ایمن تر از مجتمع پلاسکو است
قزوین- تسنیم: عضو شــورای شهر قزوین گفت: بازار قزوین وضعیت ایمنی 
بســیار نامطلوبی دارد و باید بسرعت رسیدگی شود، اگر اتفاقی برای بازار قزوین 
بیفتد فاجعه بارتر از پلاسکو می شود. چگینی در جلسه شورای شهر قزوین ادامه 
داد: اگر ایمنی بازار درست نشود جان و مال مردم و کسبه بشدت به خطر می افتد؛ 

سیم های برق آویزان بالای مغازه ها خطر سازند. 
وی با تأکید بر اینکه شهر قزوین معین تهران است، بیان کرد: قزوین معین شهر 
تهران اســت ولی تهران برای قزوین و امکاناتش چه کرده اســت؟ اگر در تهران 
اتفاقی بیفتد اولین شــهری که باید کمک بفرســتد قزوین است در صورتی که 
قزوین در امداد اولیه برای خودش نیز ناتوان اســت. چگینی اظهار داشت: باید 
روی بحث ایمنی تأکید زیادی داشت، باید به مردم آموزش صحیح مهار حریق 
را بدهند که در فاصله زمانی که نیروهای آتش نشانی می آیند بتوانند خودشان 

را از آتش در امان بدارند.

لزوم اتصال گمرک قم به راه آهن 
قم- فارس: عضو هیئــت نمایندگان 
اتاق بازرگانی صنایع، معادن و کشاورزی 
استان قم با اشاره به لزوم اتصال گمرک 
استان قم به راه آهن گفت: اتصال گمرک 
استان به راه آهن به نفع بخش های تولید 
و صادرات خواهد بود و موجب می شود 
که با کاهش هزینه حمل و نقل، افزایش 
صادرات استان را شاهد باشیم. مصطفی کرمانی در جلسه کارگروه توسعه صادرات 
اســتان قم افزود: با دستور عمل و بخشنامه های دولت و بانک مرکزی، مشکلات 
زیادی برای بخش صادرات به وجود آمد و صادرکنندگان اکنون با مشکل مواجه 
شدند، در حالی که صادرکنندگان، به کشورهایی همچون عراق با ریال کالا صادر 

می کنند و نمی توانند تعهد بازگشت ارز بدهند. 

بیش از یک میلیارد دلار کالا از کرمانشاه صادر شد
کرمانشاه- ایرنا: مدیرکل گمرکات استان کرمانشاه گفت: در نیمه اول امسال 
یک میلیارد و 396 میلیون و 668 هزار و 501 دلار کالا به وزن 2 میلیون و 823 
هزار و 121 تن از گمرکات و بازارچه های مرزی استان به خارج از کشور صادر شد.

خلیل حیدری افزود: این میزان صادرات کالا نسبت به مدت مشابه سال گذشته از 
لحاظ ارزش 53 درصد و از حیث وزن نیز 30 درصد رشد داشته است. 

وی گفت: از مجموع کالاهای صادر شــده 662 میلیون و 916 هزار و 682 دلار 
بــا وزن یک میلیون و 662 هزار و 684 تن در گمرکات کرمانشــاه، پرویزخان، 
خسروی و پاوه اظهار و صادر شده است که این میزان نسبت به مدت مشابه سال 

گذشته از نظر ارزش 54 درصد و از حیث وزن 31 درصد افزایش داشته است.

قاچاقچیان به 
طمع سود سرشار 
از فروش بالابان 
و شاهین به 
کشورهای عربی، 
آن ها را صید و 
قاچاق می کنند

بــــــــرش

 بوشهر / قد   س  استان بوشهر با توجه به 
موقعیت جغرافیایی و وضعیت آب و هوایی 
خود ســالانه پذیرای صدها پرنده شکاری 
مهاجر اســت که برای زمستان گذرانی به 

این استان روی می آورند.
با سرد شدن هوا در نیم کره شمالی زمین، 
پرندگان شکاری و برخی دیگر از پرندگان 
آبزی و کنار آبزی برای بقای حیات خود از 
نیمه دوم سال مهاجرت به مناطق گرمسیر 

را آغاز می کنند.
کشــور ایران و بویژه استان بوشهر بخشی 
از ســال را میزبان پرندگان مهاجر و بویژه 
پرندگان شــکاری از تیره شاهینیان نظیر 
بالابان و بحری است که جزو گونه های در 
معرض خطر انقراض هستند اما با توجه به 
اهمیت آن ها و به دلیل قابلیت دست آموزی 
و اســتفاده در قوش بازی توســط شیوخ 
متمول کشــورهای حــوزه خلیج فارس 
همواره توجه افراد ســودجو و دلالان را به 

خود جلب کرده اند.
مــرز ســـاحلی گســترده 
استان بوشهر به طول 900 
کیلومتــر و مبادی خروجی 
و اسکلـــــه های متعــدد، 
همواره این اســتان را یکی 
از گزینه های مســیر قاچاق 

پرندگان تبدیل کرده است.
برخی شــیوخ متمــول در 
کشورهای عربی با پرداخت 
مبالغ هنگفت اقدام به خرید 
پرندگان شــکاری و هوبره از قاچاقچیان 
برای اســتفاده از آن ها برای قوش بازی و 

تفریح و سرگرمی خود می کنند.
بالابــان و شــاهین، از گونه های بســیار 
گرانقیمــت پرنــدگان ایرانی هســتند و 
قاچاقچیان به طمع سود سرشار از فروش 
این پرندگان به کشورهای عربی، آن ها را 

صید و قاچاق می کنند.

صید میهمانان ایرانی
مدیر کل محیط زیســت استان بوشهر با 
اشــاره به اینکه با فرا رسیدن فصل پاییز 

و همزمان با مهاجرت پرندگان شــکاری 
به این اســتان، حفاظت و صیانت از این 
گونه های مهــم حیات وحــش و دارای 
اهمیت بین المللی، با حساسیت و تمرکز 
بیشــتری مــورد توجه پرســنل محیط 
زیست قرار می گیرد، اظهار کرد: پرندگان 
شکاری روز فعال که بیشتر شکاری ها را در 
برمی گیرد از راسته شاهین سانان هستند 
که حداقل 25 گونه از آن در استان بوشهر 
زندگی کرده و برخی نیز در همین استان 

زادآوری دارند.
حسین دلشب گفت: از تیره شاهینیان که 
گونه های هدف افراد ســودجو در آن قرار 
می گیرد، دلیجه معمولی، دلیجه کوچک، 
ترم تای، لیل، بالابان، بحری و شــاهین در 

استان بوشهر حضور دارند. 
مدیرکل حفاظت محیط زیســت استان 
بوشهر با اشاره به اینکه با توجه به موقعیت 
جغرافیایی و وضعیت آب و هوایی، استان 
سالانه پذیرای صدها پرنده شکاری مهاجر 
است که برای زمستان گذرانی به این استان 
روی می آورند، گفت: متأسفانه این پرندگان 
به دلایل متعدد مورد تهدیدات جدی قرار 
می گیرند و هر ساله تعداد زیادی از آن ها 
از گردونه حیات خارج می شوند و همواره با 

جمعیتی کمتر به زیستگاه های اصلی خود 
باز می گردند.

تهدید اکوسیستم طبیعی 
دلشــب ادامه داد: اصولاً پرندگان شکاری 
در رأس یکــی از هرم های غذایی چرخه 
طبیعت هســتند و بدون دخالت انســان 
جمعیت برخی از حشرات مضر و جوندگان 
را تنظیم می کنند و ازدیاد غیرقابل کنترل 

آن ها را ناممکن می سازند. 
وی افــزود: در میان پرندگان ذکر شــده، 
گونه های بالابان، بحری و شــاهین جزو 
گونه هــای در معــرض خطــر انقــراض 
کنوانســیون »ســایتیس« هســتند، با 
ایــن وجود متأســفانه به دلیــل قابلیت 
دست آموزی و اســتفاده از آن ها در قوش 
بازی توســط شــیوخ متمول کشورهای 
حــوزه خلیج فارس همــواره مورد توجه 
افراد ســودجو و دلالان قرار گرفته و صید 

می شوند.
وی ادامه داد: این پرندگان در چرخه حیات 
یکی از اجزای بی بدیل سیستم های طبیعی 
کره زمین محســوب می شــوند و حذف 
آن ها از گردونه حیات، تهدیدی جدی در 
جهت اختلال در اکوسیستم های طبیعی 

وابســته به آن ها خواهد بود؛ افزون بر این 
عظمت و شکوه آن ها در حین پرواز یکی 
از جلوه های زیبای خلقت خداوند است که 
باید برای نسل امروز و نسل های فردا حفظ 

و نگهداری شود. 

برنامه عمل پرندگان شــکاری 
در حال تدوین است

دلشب با تأکید بر اینکه سازمان حفاظت 
محیط زیست به عنوان متولی حفاظت از 
تنوع زیستی، سالانه توان و وقت زیادی را 
صرف مبارزه با جلوگیری از زنده گیری این 
پرندگان می کنــد، می افزاید: با این وجود 
بســیاری از صیادان تعداد زیــادی از این 
پرندگان را صید و از گردونه حیات خارج 

می کنند.
مدیرکل حفاظت محیط زیســت استان 
بوشــهر با بیان اینکه ایــن اداره کل همه 
توان خود را برای حفاظت از همه گونه های 
جانوری و محیط زیســتی به کار گرفته و 
متخلفان بدون هیچ گونه گذشت به محاکم 
قضایی تحویل می شوند، از مردم خواست، 
در صورت اطلاع از حضور افراد مشــکوک 
در سطح منطقه، برای پیشگیری از هرگونه 
اقدام مخرب محیط زیســتی، موضوع را 
از طریق شــماره تلفن 1540 به صورت 
مســتقیم با یگان حفاظت محیط زیست 

استان بوشهر در میان بگذارند.

کوخه نشینی 
کوخه نشــینان در استان بوشــهر از 15 
شــهریور همه ســاله به مــدت یک ماه 
همزمان با کــوچ پرندگان مهاجر ادوات و 
ابزارآلات خود را در مکانی که از قبل تعیین 
شــده برای کمین و شــکار این پرندگان 
می گسترانند. گرایش قاچاقچیان به شکار 
این پرندگان به خاطر سود کلانی است که 
با فروختن آن به دلالان و سپس به شیوخ 
ثروتمند کشورهای همسایه خلیج فارس 
به جیب می زنند. شــیوخ عرب با آموزش 
این پرندگان از آنان برای شکار، بویژه شکار 

هوبره استفاده می کنند.
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روزنامـه صبـح ايـرانسياست

حسين زاده: ايجاد مكانيسم جديد مبادلات مالى اروپا با ايران محدود به روابط شركت هاى دولتى است   خانه ملت: نماينده مردم نقده و اشنويه در مجلس شوراى اسلامى گفت: هرچند 
مكانيسم جديد مبادلات مالى اروپا با ايران براى دور زدن تحريم ها مؤثر خواهد بود، اما اين شيوه تنها مشمول روابط با شركت هاى دولتى اروپاست. شركت هايى كه به صورت كاملاً شخصى و خصوصى كار مى كنند، 

بسختى مى توانند امكان تعامل با اين سازمان جديد را برقرار بكنند؛ زيرا عمدتاً داراى روابط و مبادلات اقتصادى، پولى و بانكى با آمريكا هستند.

ناتوانى اروپا براى ايستادگى در برابر تحريم هاى آمريكا 
خبرآنلاين: اردشير سنايى، كارشناس مسائل بين المللى در پاسخ به پرسشى درباره 
سرانجام برجام اروپايى گفت: به نظر مى رسد بيشترين سرمايه اى كه دولت در حال 
حاضر در پيش گرفته، نگاه خوش بينانه اى به اتحاديه اروپا است و فكر مى كند كه از 
طريق كشورهاى اتحاديه اروپا خواهد توانست بخشى از اين منابع درآمدى خودش را 
حفظ كند و راه هاى ارتباط مالى را با دنيا از طريق همين بسته هايى كه ارائه مى شود 
و كانال هايى كه وعده  داده شده و گشوده خواهد شد، باز كند. اما اينكه آيا اين نگاه از 
طرف اروپا عملياتى شود يا نه و اروپايى ها توان و ظرفيت كمك رسانى به اين شكل به 
ايران را داشته باشند، من بعيد مى دانم اروپايى ها توان و ظرفيت لازم را براى ايستادن 
در مقابــل تحريم هايى كه ايالات متحده عليه ايران وضع خواهد كرد، بويژه در مورد 
بحث قطع فروش نفت و همين طور قطع مبادلات بانكى با جمهورى اســلامى ايران 

ندارد، اروپا  نمى تواند اين ها را خنثى كند.

تعلل براى باج ندادن به منتقدان يا فرض هاى بدبينانه تر؟
صبح  نو: تعلل دولت در ترميم كابينه  را مى توان با نگاهى خوش بينانه بدين شــرح 
توضيح داد: يا دولت و رئيس آن، از اســاس باور ندارند كه وضعيت اقتصادى كشور 
آشفته است،  يا با جلوگيرى از تغيير كابينه و بهبود تيم اقتصادى، نمى خواهد فرض اول 
را اثبات كند تا مثلاً باجى به جريان منتقد خويش ندهد. براى صورت اول نشانه هايى 
وجود دارد، مثلاً نخستين مصوبه شوراى هماهنگى اقتصادى در باب جنگ روانى بود 
يا مكرراً بر غيرحقيقى بودن شرايط معيشتى از جانب پاره اى مقامات دولتى تكيه شد. 
براى وضع دوم هم آمارهايى هست، از جمله اينكه پس از معرفى رئيس بانك مركزى، 
همگان منتظر جابه جايى وزير اقتصاد بودند و حتى با جايگزينان اصلى نيز مذاكره شده 
و به يكباره اين روند متوقف شد. حالا كه بحران هاى مالى و اقتصادى موجود، اقبال 
عمومى به دولت 23 ميليونى را شديداً تخريب كرده و شكاف هاى درون كابينه كه هر 
روز از گوشه اى سر باز مى كند، كارآمدى آن را به پايين ترين سطح رسانده است، پس 
چرا دولت در همين حد نيز حاضر نيســت منافع سياسى خود و در پى آن، ملت را 
تأمين كند؟ احتمالاً براى پاسخ به اين سؤال، بايد فرض هاى بدبينانه ترى را مطرح كرد.

سفر «نماينده ويژه انگليس» به قم و ديدارهاى مشكوك
رجا: سه سال از بازگشايى مجدد سفارتخانه انگليس در خيابان فردوسى مى گذرد. 
ســفارتخانه اى كه روزى به خاطر دخالت در امور داخلى ايران، نقش آفرينى در فتنه 
88 و ترور دانشمندان هسته اى بسته شده بود و با خوش خيالى غرب گرايان باز شد؛ 
اما امروز دوباره اخبار تردد انگليسى ها و فعاليت هاى پرترافيك و مشكوكشان به گوش 
مى رسد، آن هم در قم! خبر اين بود كه «فرستاده ويژه انگليس» در امور تجارى ايران 
كه با نام رئيس اتاق بازرگانى ايران و انگليس شناخته مى شود، به قصد ديدار با برخى 
از حوزويان و اعضاى نشســت اســتادان از جمله آيت االله علوى بروجردى و اسداالله 
بيات، عازم قم شده است. اين اولين بار نيست كه ديدار بيگانگان با برخى روحانيون 
اصلاح طلب رسانه اى مى شود. سه سال قبل نيويورك تايمز خبر از ورود گروهى با عنوان 
تجار آمريكايى به ايران داد كه حتى با يك «عالم اصلاح طلب!» ديدار كرده اند. اين عالم 
اصلاح طلب  به هيئت آمريكايى گفته بوده كه «ايران در حال تغيير اســت!» گفتنى 
است همزمان با خبر اين ديدار فائزه هاشمى رفسنجانى هم در قم به سر مى برده است.

برنامه آمريكا براى قطع نفوذ ايران در لبنان و عراق
ديپلماســى ايرانى: محمد صالح صدقيان، رئيس مركز عربــى مطالعات ايران و 
كارشناس مسائل خاورميانه گفته است: وزارت خزانه دارى آمريكا در چارچوب تغيير 
رفتار آمريكا اعلام داشــته است كه بايد تمامى مناسبات هر وزارتخانه، ارگان و نهاد 
دولتى كه در عراق و لبنان به هر نحوى، مستقيم يا غيرمستقيم با ايران ارتباط دارند تا 
قبل از 4 نوامبر (13 آبان ماه) و اعمال تحريم هاى ثانويه قطع شود. برنامه آمريكا براى 
ايران در دوران تحريم هاى ثانويه بسيار جدى تر و تنها به فروش نفتى و مناسبات بانكى 
بازنمى گردد. بنابراين ترس از حملات به اماكن ديپلماتيك ناشى از اعتراضات اخير 
استان بصره و يا مسئله كاهش بودجه در دستگاه سياست خارجى آمريكا براى دلايل و 
ريشه هاى اقدام اخير ايالات متحده كلاً محلى از اعراب ندارد؛ چرا كه تخليه كنسولگرى 

آمريكا در استان بصره قطعه اى كوچك از پازل بزرگ براى فشار بر ايران است.

تحليل

 سياســت  بررســى چهارمين و آخرين 
لايحــه درخواســتى كارگروه ويــژه اقدام 
مالــى (FATF) از ايران يعنى لايحه الحاق 
كشورمان به كنوانسيون مبارزه با تأمين مالى 
تروريسم، در دستور كار اين هفته مجلس قرار 
دارد و به احتمال فراوان، تكليف اين لايحه تا 

پايان اين هفته مشخص خواهد شد.

 ادعاى موافقان درباره ليست سياه
 FATF موافقان همكارى گســترده ايران با
 FATF مدعى هســتند اگر لوايح مرتبط با
تصويب نشود، كشــور به فهرست سياه اين 
نهاد بين الدولى بازمى گردد. مسعود كرباسيان، 
وزير پيشين امور اقتصادى و دارايى در تاريخ 
15 مردادماه درباره اين موضوع گفت: «دولت 
سعى كرده پيوســتن ايران به FATF را در 
حالت تعليق نگه دارد و عنوان كرده كه چهار 
لايحه در مرحله اجرايى شدن است، اما اگر اين 
لوايح تصويب نشود، ايران در ليست سياه قرار 
مى گيرد و وضعيتى نامناسب ايجاد مى شود 
و فعاليــت بانكى خارج از ســوئيفت را نيز 
نمى تواند انجام دهد».همچنين كميل طيبى، 
كارشــناس اقتصاد بين الملل در مصاحبه با 
روزنامه «شــرق» در تاريخ 22 شــهريورماه 
گفت: «اگر لوايح مرتبط با FATF تصويب 
نشود، كشور به فهرســت سياه بازمى گردد. 
بازگشت ايران به ليست سياه تبعات منفى 
دارد. ايــن اتفــاق موانــع و محدوديت هاى 
جريان مالى ايران به جهان را با مشــكلات 
مضاعفى مواجه خواهد كرد. مخالفت داخلى 
با FATF مصداق يك خودتحريمى است و 
نشــان مى دهد ما به دست خود در حال به 
انزوا كشيدن ايران از بازارهاى جهانى هستيم. 
ما به جاى آنكه به دنبــال مذاكره و تمهيد 
راه هاى قانونى براى مقابله با تحريم باشيم، 
گويى تلاش مى كنيــم روابط مالى را به طور 

غيررسمى پيگيرى كنيم».

 توجه به مكانيسم رأى گيرى در مجمع
آيا ايــن ادعا صحت دارد يا خيــر؟ آيا عدم 
اجراي سه بند باقيمانده برنامه اقدام (تصويب 
سه لايحه مرتبط با FATF)، قطعاً ايران را به 

ليست سياه اين نهاد بين الدولى برمى گرداند؟ 
بــدون ترديد، پاســخ «خير» اســت؛ زيرا 
 FATF مكانيســم رأى گيرى در مجمــع
به صورت اجماعى اســت و بازگشت ايران به 
ليست ســياه نياز به اجماع دارد؛ بنابراين در 
صورت مخالفت فقط يك عضو از اين مجمع، 
دليلي براي بازگشت ايران به فهرست سياه 
وجــود ندارد. در واقع، ايران مى تواند با اتخاذ 
ديپلماسى فعالانه با كشــورهايى همچون 
تركيه، روسيه و چين، مانع از بازگشتش به 

ليست سياه FATF شود.

 ادعاى خروج ايران از كشورهاى 
FATF بيانيه عمومى

 FATF اما موافقان همكارى گسترده ايران با
ادعاى ديگرى هم دارند. آن ها مدعى هستند 
اگر ايران لوايح مرتبط با FATF را تصويب 
 FATF كند، از كشــورهاى بيانيه عمومى
خارج مى شــود و روابط بانكى كشورمان در 

شرايط بازگشت تحريم ها، بهبود مى يابد. 
بدون ترديد، پاســخ اين ادعــا نيز «خير» 
است؛ زيرا براى خروج ايران از بيانيه عمومى 
FATF هم تمامى اعضاى مجمع عمومى بايد 
به صورت اجماعى رأى دهند كه ايران از بيانيه 
عمومى خارج شود. با توجه به عضويت آمريكا 
در مجمع عمومى FATF و عضويت اسرائيل 
و عربستان در اين نهاد بين الدولى از نشست 
آتي فصل پاييز، عمــلاً خروج ايران از بيانيه 
عمومى، نياز بــه رأى مثبت همزمان آن ها 
دارد كه احتمــال آن به صفر ميل مي كند.

FATF 96 نگاهى به اجلاس تيرماه 
نكته جالب توجه اين است كه چنين اتفاقى 
در دو ســال اخير نيز رخ داده است. پس از 
نشست تيرماه پارسال FATF، شوراى عالى 
مبارزه با پولشويى با انتشار بيانيه اى در تاريخ 
6 تيرماه 96 اعلام كرد: «در طول يك سال 
گذشته و پيرو تعاملاتى كه با اين گروه برقرار 
شد، وضعيت ايران بويژه در حوزه نظارت بر 
حواله هاى الكترونيكى و نقل وانتقال فيزيكى 
ارز در مرزهاى ورودى و خروجى كشــور به 
نحو ملموس ترى براى اعضا بيان شد و پيرو 
 FATF تلاش هاى مزبور، در اجلاس دوره اى
كــه در تاريخ 28 خرداد لغايت 2 تير 1396 
در والنسيا (اسپانيا) برگزار شد، اكثريت اعضا 
شامل عموم كشورهاى اروپايى، روسيه، چين، 
برزيل، آفريقاى جنوبى، كانادا، استراليا، ژاپن، 
نيوزيلند و مكزيك تدابير متخذه و توفيقات 
حاصلــه را در حوزه هاى مزبور كافى و حتى 
فــراوان ارزيابى كرده و خواهــان لغو كامل 
 (Counter Measure) اقدامات مقابله اى
شــدند. معدود كشورهايى شــامل آمريكا، 
آرژانتين، رژيم صهيونيســتى (عضو ناظر) و 
نماينده شوراى همكارى خليج فارس بدون 
اســتدلال فنى و صرفاً بر مبناى انگيزه هاى 
سياســى خواهــان اعمال مجــدد اقدامات 
مقابله اى عليه كشــورمان بودند. از آنجا كه 
براســاس رويه حاكم بــر FATF، مواضع 
رسمى اين گروه بر پايه اجماع اتخاذ مى گردد 
و با توجه به مخالفت هاى برخى كشورهاى 
عضو كه بدان اشــاره شــد، اعضا مبتنى بر 

راه حل مصالحه اى عمل كردند كه نتيجه آن 
توافق همه اعضا بر «تصميم به تداوم تعليق 
اقدامات مقابله اى» قــرار گرفت. همان طور 
كه در بيانيه شوراى عالى مبارزه با پولشويى 
مشاهده مى شود، FATF به دليل رأى گيرى 
اجماعى، اقدامات ايران در آن مقطع (تيرماه 

1396) را ناكافى ارزيابى كرده است.

 اوجگيرى ابهامات با توجه 
FATF به مفاد بيانيه عمومى

 FATF از ســوى ديگر، در بيانيــه عمومى
گفته شده اســت كه ايران در بيانيه عمومى 
اين نهاد بين الدولى مى ماند مادامى  كه برنامه 
اقدامــش را انجام دهــد، ولى تصريح نكرده 
است كه اگر كشــورمان اين برنامه اقدام را 
به طور كامل انجام داد، از بيانيه عمومى خارج 
مى شود. درواقع، لحن اين بيانيه بدين صورت 
اســت كه اجراى برنامه اقدام، شــرط لازم 
براى خــروج ايران از بيانيه عمومى اين نهاد 
بين الدولى است و نه شرط كافى براى تحقق 
اين موضوع. همچنين در بيانيه هاى عمومى 
FATF، پيرامون ايران گفته شــده است كه 

در صورت تأييد اجراى كامل 
برنامه اقدام توسط كشورمان، 
FATF گام هاى بعدى را در 
نظر خواهد گرفت كه همين 
موضوع ابهام پيرامون صحت 
ادعاى خــروج ايران از بيانيه 
بين الدولى  نهاد  اين  عمومى 
در صورت اجراى برنامه اقدام 
توسط كشــورمان (بخوانيد 
با  مرتبط  لوايــح  تصويــب 
FATF) را افزايش مى دهد. 
با توجه به آنچه گفته شــد، 

هيچ ضمانتى وجود ندارد كه با تصويب لوايح 
مرتبــط با FATF، ايــران از بيانيه عمومى 
خارج شود. بنابراين ضرورت دارد نمايندگان 
مجلس تسليم فشارهاى فراوان دولت براى 
تصويب لايحه الحاق ايران به كنوانســيون 
نشوند و يا اين لايحه را رد كنند و يا مجدداً 
به مدت دو ماه مسكوت بگذارند تا وضعيت 

مذاكرات با اروپا مشخص شود.

واكاوى صحت و سقم ادعاهاى موافقان لوايح خودتحريمى 

خط  ونشان شوراى عالى FATF براى حذف ايران از ليست سياه خود تضمين نداده است
اصلاح طلبان براى اميدى ها

مشــرق: «محمــود ميرلوحــى»، عضــو 
شوراى عالى سياســت گذارى اصلاح طلبان 
و عضو شــوراى شــهر تهران در اظهاراتى 
كه خبرگــزارى ايرنــا آن را منتشــر كرد 
با اشــاره به عملكــرد ضعيف فراكســيون 
اميد اصلاح طلبان در مجلس گفته اســت: 
بر عملكرد  عالى سياســت گذارى  «شوراى 
فراكسيون اميد نظارت دارد و اين مسئله را 
براى انتخابات آينده در نظر خواهد گرفت.» 
او همچنين اظهار مى كند: «ما فهرست اميد 
مجلس را در شــرايط سال 94 بستيم. همه 
مى دانيم چه شرايطى آن زمان وجود داشت، 
برندهاى اصلاح طلبى را محدود كرده بودند 
و در آن شــرايط بهترين فهرســت همين 
ليســت اميد بود. ما از ليست اميد همچنان 
دفــاع مى كنيم ولو معتقديــم نواقصى هم 
دارد.» چهره هــاى اصلاح طلب طى هفته ها 
و ماه هــاى اخير درباره زمين و زمان همين 
اســتدلال را به كار مى برنــد: «ضعيف اند و 
بــد كار مى كنند، ولى مــا از انتخاب خود 
در ســال 92، در ســال 94 و در سال 96 
دفاع مى كنيم» بديهى اســت كه اين دفاع 
مى كنيم درواقع يك قداره كشــى سياســى 
در مقابل مردم و نظام اســت كه مظلومانه 
كســانى را مى نگرند كه هر بدمستى را در 
سياست كه مايل هستند انجام مى دهند، اما 
در مقابل نه مســئوليت مى پذيرند و نه اهل 

عذرخواهى هستند.
جالــب آنكــه افــكار عمومى بايــد بدانند 
جهــان  در  سياســى  حــزب  هيــچ  اولاً 
نمى تواند مســئله نظارت و تأييد صلاحيت 
نمايندگانش را ناديده بگيرد و مدعى باشــد 
كه اگر نظارتى نبود ما بهتر عمل مى كرديم! 
و البتــه قابل تأمل اســت كه نبــود نظارت 
مثل «شوراى شهر  استصوابى شاهكارهايى 
بابل» را روى دســت اصلاح طلبان و مردم 
مى گذارد. ثانياً شــايد بهتر باشــد مردم در 
جريان قرار بگيرند كه تك به تك نمايندگان 
فهرست اميد اصلاح طلبان، قبل از انتخابات 
94 مــورد گفت وگو يا همــان «بازجويى» 
قرار گرفته اند و مسئول اين بازجويى ها نيز 

«مرتضى الويرى» بوده است.

ذره بين قدس

 FATF لحن بيانيه
بدين  صورت است 

كه اجراى برنامه 
اقدام، شرط لازم 

براى خروج ايران از 
بيانيه عمومى اين 

نهاد بين الدولى است 
و نه شرط كافى

بــــــــرش
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اذان ظهر

نيمه شب شرعى

غروب خورشيد 

اذان صبح فرد ا

اذان مغرب

طلوع خورشيد 

اوقات شرعى به افق مشهد 
اذان ظهر

نيمه شب شرعى

غروب خورشيد 

اذان صبح فرد ا

اذان مغرب

طلوع خورشيد 

اوقات شرعى به افق تهران
رهبر فرزانه انقلاب اسلامى:

من به شما جوانان توصيه مىكنم كه برويد 
صحيفه سجاديه را بخوانيد و در آن تدبر كنيد.

ذكر روزرهنمود 
(صد  مرتبه)  
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يادداشت
 ناصر ابوشريف/  نماينده جنبش جهاد اسلامى فلسطين 

يك هفته پس از توافق درباره منطقه حائل و با ايجاد گذرگاه امن توسط ارتش سوريه 

هزاران شهروند سورى از ادلب خارج شدند
بين الملل: ولاديمير پوتين، رئيس جمهورى 
روسيه و رجب طيب اردوغان، رئيس جمهورى 
تركيه دوشنبه گذشته در سوچى براى ايجاد 
يك منطقه حائل خالى از سلاح به عمق 15 تا 
20 كيلومتر در خطوط تماس ارتش سوريه و 
تروريست ها به توافق رسيدند كه هم اينك اما 
و اگرهاى زيادى از سوى دو طرف وجود دارد.

پــس از حدود يك هفته از توافق، روســيه و 
تركيه تفســير متفاوتى از ايــن توافق دارند، 
آنكارا برداشــت ديگرى دارد و مســكو نيز با 
نگاه به نابودى تروريسم به اين توافق پيوسته 
است. اين برداشــت هاى متفاوت دو كشور از 
اين توافق سبب شــده بار ديگر موضوع ادلب 
و تروريســت هاى آن مورد توجه رسانه ها قرار 
گيرد. روســيه و تركيه در تفســير اين توافق 
اختلاف و هر يك از آن ها برداشت هاى خود را 
دارند اما اين روند نشان مى دهد احتمالاً اجراى 

اين توافق با كندى رو به رو شود.
تركيه چهار مورد اساســى در اين توافق را با 
طرف روس داراى اختلاف مى داند و ادامه اين 
روند در روزهاى آينده سبب طولانى شدن حل 

مشكل ادلب مى شود.
روســيه در اين دور از مذاكــرات با ترك ها، با 
جديت وارد شده و اعلام كرده است در صورت 
عدم پايبندى به اين توافق عمليات هوايى خود 
را هر چه زودتر عليه تروريست ها در ادلب آغاز 

مى كند.
تركيه نيز بــراى حفظ روســيه و با توجه به 
اختلافاتــى كه با آمريكا در روزهاى گذشــته 
داشته ســر دو راهى موافقت و يا عدم توافق 
مانده و ترك ها در اين موضوع خواستار امتياز 

بيشتر از روس ها شدند.
توافق ســوچى كه به امضاى رئيسان جمهور 
روسيه و تركيه رسيده نقشه راهى براى نابودى 
تروريست هاســت اما تركيه به بهانه مســائل 
انساندوســتانه نظير جلوگيــرى از آوارگى و 
خونريزى، ولى به دليل اينكه با مشكلات بعد از 
هجوم تروريسم به كشورش مواجه نشود به آن 

واكنش نشان داده است.

 اختلاف بر سر توافق ادلب
برخى منابع مى گويند كه روســيه و تركيه در 
تفســير اين توافق چهار اختلاف عمده دارند. 
نخســتين اختلاف درباره عمق منطقه حائل 
اســت كه قرار است 15 تا 20 كيلومتر باشد و 
به نظر مسكو بايد شهر ادلب و برخى ديگر از 
شهرهاى استان ادلب را نيز دربر گيرد و آنكارا 
مخالف چنين اقدامى است. اختلاف دوم درباره 
بازگشــايى جاده حلب بــه لاذقيه و حلب به 

حماه است و روسيه خواستار 
بازگشــايى آن تا پايان ســال 
ميلادى جارى است در حالى 
كه تركيه خواســتار نظارت و 

كنترل اين مسيرهاست.
اختلاف سوم درباره گروه هاى 
تروريســتى اســت كه تركيه 
خواستار انتقال آن ها به مناطق 
كردى در سوريه است و مسكو 
خواســتار نبــرد و ســركوب 

تروريست هاى خارجى است.
اختلاف چهــارم درباره مدت 

توافق است، مســكو خواستار موقت بودن آن 
مانند مناطق كاهش تنش در درعا، حمص و 

غوطه شرقى است در حالى كه آنكارا خواستار 
دائمى بودن آن است. اين منابع افزودند: مسكو 
به تهران و دمشق اعلام كرده است در صورتى 
كه تركيه با اين شروط مخالفت كرد، عمليات 

نظامى و بمباران فورى آغاز مى شود.

اختلاف اعضـــاى تحريرالشــام 
نشينى درباره عقب 

تحريرالشــام  تروريســتى  گــروه  اعضــاى 
عقب  درباره  النصــره)  (جبهه 
نشينى از منطقه حائل در استان 
ادلــب با هم اختــلاف داخلى 
دارند. رسانه هاى مخالف سوريه 
اعلام كردنــد: اختلاف داخلى 
ميان اعضاى گروه تحرير الشام 
درباره عقب نشــينى از منطقه 
حائل در استان ادلب همچنان 
معتدل  جريــان  دارد.  ادامــه 
وابسته به جبهه النصره موافقت 
اوليه خود را براى عقب نشينى 
از منطقــه خلع ســلاح اعلام 
كرده اما جريان سخت گير وابسته به همان گروه 

تروريستى با عقب نشينى موافق نيست.

مخالفت تروريسـت هاى جيش العزه 
با توافق ادلب

تروريســت هاى جيش العزه نيز روز گذشته در 
بيانيه اى با حضور گشتى هاى روسى در منطقه 

حائل در استان ادلب مخالفت كردند. 
اين گروه تروريستى اعلام كرده كه اين منطقه 
بايد به طور مســاوى تحت تســلط روس ها و 
ترك ها ايجاد شود و نه تنها مناطق تحت تسلط 

گروه هاى مسلح باشد. 
اين موضع گيرى تركيه از توافق ســوچى نشان 
مى دهد آنكارا شيوه تعاملى را با گروه هاى مسلح 
تروريستى مخالف دولت سوريه در پيش گرفته 

است.  
تركيــه مى تواند نظارت خــود را بر گروه هاى 
تروريستى در سوريه از جمله هيئت تحريرالشام، 
جبهه فتح شــام و جيش العزه بيشتر و آنان را 

وادار به اين توافق كند. 
در حال حاضر ميان اعضاى گروه هاى تروريستى 
در ادلــب اختلافــات زيــادى وجــود دارد به 
گونه اى كه بيشتر اين گروه ها از تروريست هاى 
تحريرالشــام پيروى مى كننــد و اين موضوع 

احتمال دارد خللى بر اين توافق وارد كند.

خروج هزاران شــهروند ســورى 
از منطقه

در همين حال به دنبــال موضع گيرى ارتش 
ســوريه براى ورود به عمليات در ادلب هزاران 
شهروند سوريه از طريق گذرگاه امن از مناطق 
تحت تسلط تروريســت ها در استان ادلب در 

شمال اين كشور خارج شدند.
اين شهروندان سوريه در يك هفته گذشته از 
طريق گذرگاه ابوظهــور در ادلب وارد مناطق 

تحت تسلط دولت دمشق شدند. 
تركيه، ايــران و روســيه هم پــس از ماه ها 
نشســت هاى ســه جانبه و دو جانبه در مورد 
استان ادلب در شــمال سوريه، به اين نتيجه 
رسيده اند كه بايد تروريســت ها اين استان را 
تــرك كنند، به همين دليل فرصت يك ماهه 

براى خروج آنان مشخص شده است.

موضع گيرى تركيه 
در سوچى نشان 
مى دهد آنكارا 

شيوه تعاملى را با 
گروه هاى مسلح 

تروريستى سوريه 
در پيش گرفته 

است

بــــــــرش

انتفاضه جديد 
نياز امروز ملت فلسطين است

هجده ســال پيش و در پى ورود «آريل شارون» نخست وزير وقت رژيم اشغالگر 
قدس به مســجد مبــارك الاقصى به همراه تعــداد زيــادى از نظاميان ارتش 
صهيونيستى، انتفاضه دوم فلسطين موسوم به انتفاضه اقصى شعله ور شد و در پى 
اين درگيرى ها هفت فلسطينى شهيد و بيش از 250 نفر ديگر زخمى شدند و در 

عين حال 13 نظامى صهيونيست هم مجروح شدند.
متأسفانه بيت المقدس و مسجدالاقصى در هجدهمين سالروز انتفاضه اقصى در 
دشــوارترين شرايط به سر مى برد و آمريكا و برخى كشورهاى منطقه مجدانه به 

دنبال قربانى كردن مسئله فلسطين در راه منافع كوتاه مدت خود هستند.
آمريكا تلاش مى كند كه هرچه ســريع تر پروژه «معامله قرن» را به طور كامل به 
اجرا در آورد، از اين رو بخش هايى از آن را عملى كرده است، انتقال سفارت آمريكا 
به قدس و قطع كمك هاى مالى آنروا به منظور حذف حق بازگشــت آوارگان از 

جمله اقدامات آمريكا در اين راستاست.
در حقيقت آمريكا و اسرائيل به دنبال تجزيه و تقسيم ملت فلسطين ميان مصر و 
اردن هستند و مى خواهند، كرانه باخترى تحت سيطره اردن قرار بگيرد؛ از سوى 
ديگر مصر مى خواهد حاكميت سياسى در نوار غزه را از آن خود كند كه قطعاً اين 

طرح و پروژه با مقاومت ملت فلسطين روبه رو خواهد شد و عملى نخواهد شد.
امروز تنها مقاومت است كه ما را از اين نقطه عطف تاريخى پيروز خارج مى كند كه 

اين طرح نيازمند وحدت ملى حقيقى ميان فلسطينى هاست.
تظاهرات غزه مســئله فلســطين را به صحنه بين الملل بازگرداند و توانست به 
بسيارى از اهداف خود دست يابد. قطعاً اين راهپيمايى ها تا رفع محاصره از غزه و 

رفع خطر توطئه قرن ادامه خواهد يافت.

انگليس نيروى نظامى به قطب شمال اعزام مى كند
العالم: «گاوين ويليامســون» وزير دفاع 
انگليس گفته اســت: اين كشــور 800 
نيرو براى انجام عمليات نظامى به قطب 
شــمال اعزام مى كند. ويليامسون گفت: 
10 سال پيش خيلى ها فكر مى كردند كه 
دوره فعاليت زيردريايى در قطب شمال 
تمام شده است و تهديد اين فعاليت ها با 
فروپاشى ديوار برلين، از بين رفته است اما اين تهديد در حال بازگشت است. وى 
در ادامه گفت كه انگليس به مدت يك دهه در هر زمستان، 800 نظامى نيروى 
دريايــى به نروژ اعزام خواهد كرد تا در كنار نيروهاى آمريكايى، هلندى و نروژى 

عمليات برگزار  كنند.

گفت و گوى ترامپ و ملك سلمان درباره نفت
آسوشيتدپرس: دونالد ترامپ رئيس جمهورى آمريكا در ادامه رايزنى هاى خود 
با اعضاى اوپك براى پايين آوردن قيمت جهانى نفت، با «سلمان بن عبدالعزيز» 
پادشاه عربستان به صورت تلفنى رايزنى كرد. بر اساس اعلام منابع عربستانى، اين 
تمــاس تلفنى با هدف حفظ روند ارائه نفت در بازارهاى جهانى و ثبات آن انجام 

شده است. 
خوددارى اعضاى اوپك از قبول درخواست آمريكا در خصوص پايين آوردن بهاى 
نفت موجب افزايش قيمت آن در بازارهاى جهانى شــده و به گفته كارشناسان 
در صورت ادامه اين روند احتمال افزايش قيمت نفت به 100 دلار در هر بشــكه 

وجود دارد.

واشنگتن، روسيه را به «محاصره دريايى» تهديد كرد
اسپوتنيك: وزير كشــور آمريكا گفته 
اســت: «محاصره دريايى» را مى توانيم 
به عنــوان گزينــه بازدارنــده در برابر 
سيطره روســيه بر كنترل تأمين انرژى 
در خاورميانه و جلوگيرى از اوضاعى كه 
مشــابه آن را در اروپا شاهد هستيم، در 

نظر داشته باشيم. 
اين اظهارات از ســوى رايان زينكى درحالى مطرح شده كه روسيه كنترل انرژى 
اروپا را در دست دارد و حالا وى گفته است كه با محاصره دريايى مى توان جلوى 
كنترل نفت خاورميانه از ســوى روسيه را گرفت. وى در اين باره گفت: آمريكا با 
نيروى دريايى خود توانايى اين را دارد تا اطمينان حاصل كند كه راه هاى دريايى 
باز مى مانند و اگر لازم باشد براى تضمين اينكه انرژى روسيه به بازار وارد نشود، 

آن را محاصره كند.

افشاى تشكيل ائتلافى نظامى در شاخ آفريقا 
فارس: برخى منابع موثق اطلاعاتى فاش كردند كه امارات پيشنهاد تشكيل يك 
ائتلاف نظامى متشكل از مصر، اتيوپى، اريتره و عربستان را مطرح كرده است كه 
هدف آن اساساً امنيت منطقه درياى سرخ است و كشورهاى مذكور نيز در حال 
رايزنى درباره اين پيشنهاد هستند. منابع مذكور مى گويند كه ائتلاف نظامى جديد 
بخشى از طرح «دونالد يوكيو ياماموتو» معاون وزير خارجه آمريكا در امور آفريقا 
با همكارى وزارت دفاع آمريكاست كه بر اساس آن يك راهبرد جديد چند وجهى 

را تدوين كردند. 
مهم ترين وجوه آن نيز كاهش هزينه هاى نظامى دولت آمريكا، آرام كردن اوضاع 
شاخ آفريقا و اينكه چين و روسيه مهم ترين كشورهايى هستند كه خطرى براى 
واشنگتن محسوب مى شوند. در راستاى همين هدف نيز ياماموتو در آوريل گذشته 
به اريتره سفر كرد چرا كه اين كشور از مكان هاى مناسب براى ايجاد پايگاه نظامى 

آمريكا به جاى پايگاه جيبوتى است.

پشت ويترين

 هشدار طالبان به نظاميان خارجى در افغانستان 

آمريكا و ناتو به سرنوشتى مشابه شوروى دچار خواهند شد

بين الملل: طالبان به آمريكا هشــدار داد: هرگز به واشنگتن 
اجازه نمى دهد از افغانستان به عنوان پايگاه نظامى براى پيشبرد 

اهداف شيطانى و رقابت جهانى خود استفاده كند.
طالبــان در بيانيه اى خطاب به نظاميان خارجى مســتقر در 
افغانســتان تأكيد كرد: اشغالگران به هيچ عنوان نمى توانند به 

اهداف شوم و پليد خود در اين كشور دست يابند.
در بيانيه طالبان آمده اســت: آمريكا و ناتو نيز به زودى پس از 
شكست نظامى و سياســى در افغانستان، به سرنوشتى مشابه 

شوروى دچار خواهند شد. اين گروه، از مردم افغانستان خواست 
در برابر عواملى كه به اختلافات و نفاق دامن مى زنند هوشــيار 
باشند و به مبارزه با آن ها ادامه دهند. گروه طالبان درحالى به 
آمريكا در مورد ادامه اشــغال افغانستان هشدار مى دهد كه از 
ديدگاه محافل سياسى در اين كشور، خود عامل تداوم حضور 
نيروهاى آمريكا و ناتو در افغانستان است، زيرا آن ها ادامه حضور 
نظامى خود در افغانســتان را براى تأميــن امنيت و مقابله با 
گروه هاى خشونت طلب و تروريسم توجيه مى كنند كه يكى از 

عوامل آن طالبان است.

 گفت و گوى طالبان با آمريكا
علاوه بر اين، طالبان در حالى به آمريكا هشدار مى دهد كه اخيراً 
گزارش هاى تأييد شــده، از مذاكرات پنهانى اين گروه و آمريكا 
در مناطق مختلف خبر مى دهند و آمريكا نيز «زلمى خليل زاد» 
را به عنوان نماينده ويژه خود در امور افغانســتان و گفت وگو با 

طالبان تعيين كرده است.
«سيدعبدالمقدم امين» كارشناس مسائل سياسى در افغانستان 
معتقد اســت: «برنامه آمريكا در افغانســتان شــفاف نيست. 

آمريكايى ها از حضور طالبان و اكنون گروه تروريستى داعش در 
مناطق مختلف افغانستان براى توجيه ادامه حضور نظامى خود 
در اين كشور استفاده مى كنند و به آنان حمله نيز نمى كنند». 
از ديدگاه مردم افغانستان رفتار و تحركات طالبان با ادعاى اين 
گروه مبنى بر اينكه يك گروه ملى اســت و از منافع ملى اين 
كشــور دفاع مى كند، كاملاً مغايرت دارد، زيرا طالبان با ادامه 
بحران و ناامنى نه تنها موجب مى شود برنامه هاى دولت كابل 
براى جذب سرمايه گذارى و بهبود وضعيت اقتصادى و اجتماعى 
افغانستان عملى نشود، بلكه افغانســتان را همچنان با جنگ 
داخلى روبه رو مى كند، شــخصيت هاى سياسى از آن به عنوان 

برادر كشى نام مى برند. 

 اعضاى طالبان برادر نيستند
«حامد كرزاى» رئيس جمهورى سابق افغانستان گفت: «طالبان 
براى منافع افغانستان نمى جنگد، بلكه براى كشورهاى ديگر در 
افغانســتان مى جنگد. ديگر نمى توانيم به اعضاى طالبان برادر 
بگوييم. آن ها برادركشى مى كنند. با اين حال مردم افغانستان 

نبايد با وجود مشكلات، اميد خود را به آينده از دست دهند».

اخبار جهان

فروپاشى ديوار برلين، از بين رفته است اما اين تهديد در حال بازگشت است. وى 

اين اظهارات از ســوى رايان زينكى درحالى مطرح شده كه روسيه كنترل انرژى 

حمله پهپادى به  فرودگاه دبى

بين الملل: شــبكه ماهواره اى المسيره يمن 
به نقل از يــگان پهپادى اين كشــور اعلام 
كرد: پهپاد صمــاد 3 چندين بار به فرودگاه 
بين المللى دبى كــه 1200 كيلومتر از يمن 

فاصله دارد، حمله كرده است. 
نيروى هوايى يمــن اعلام كرد: اين عمليات 
براســاس منابع اطلاعاتى دقيق انجام شده 

است. 
برخى منابع فــرودگاه بين المللى دبى، از به 
تأخير افتادن پروازها همزمان با حمله ارتش 
يمن و كميته هاى مردمى با پهپاد صماد 3 به 

اين فرودگاه خبر دادند. 
گفتنى اســت؛ يگان پهپادى يمن، 26 ژوئيه 
نيز با پهپاد صمــاد 3 حملاتى را به فرودگاه 
بين المللى ابوظبى تجربه كرد. نيروى دريايى 
وابســته به نيروهاى مقاومت يمن نيز موفق 
شــدند طى يك عمليات كم نظير قايق هاى 
گارد ساحلى عربســتان در بندر جيزان اين 

كشور را هدف قرار دهند. 
نيروهاى يمنى پيشــتر هشــدار داده بودند 
كه در صورت ادامــه يافتن تجاوزات ائتلاف 
ســعودى عليه يمن، بنــادر و فرودگاه هاى 

عربستان و امارات را هدف قرار مى دهند.

يورش مجدد شهرك نشينان 
صهيونيست به مسجدالاقصى

مهر: سلســله هتاكى هاى شهرك نشينان 
صهيونيست به مسجدالاقصى همچنان ادامه 
دارد. بر اساس اين گزارش، در همين راستا، 
حدود 300 شــهرك نشين صهيونيست در 
اقدامى هتاكانه به صحن هاى مسجدالاقصى 

يورش بردند. 
به دنبال اين اقــدام هتاكانه، درگيرى هايى 
ميان شهرك نشينان و جوانان فلسطينى در 

قدس اشغالى درگرفت.
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